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Stan kao San
U Crnoj Gori više od 80.000 zaposlenih 

prima platu do 250 eura. Jednosoban stan 
u privatnoj kući može se naći i za 190. Ako 
spadate u tih 80 hiljada sa platom od 250 eura, 
treba da preživite sa 60 eura mjesečno. Pa se osamostali

StRana 12

ni dva euRa za patRiotizam 
Premijer i Vlada, uporno i ne birajući sredstva, 

pokušavaju da ,,nagovore’’ državne službenike da 
se dobrovoljno odreknu svojih zagarantovanih 
prava. Za sada ne uspijevaju u tome -  zbog 
kršenja radničkih prava tokom ove godine samo 
iz MUP-a podnijeto je 1.107  tužbi protiv države

StRana 16

ozbiljna pRofeSija bez StatuSa
Crnogorsko društvo još nije na pravi način 

priznalo psihologe i psihoterapeute. Trenutno bilo 
ko može da se bavi psihoterapijom, a da ne trpi 
nikave posljedice. S druge strane, psihoterapeuti 
s potrebnim znanjem i nakon dugogodišnje 
skupe edukacije, muku muče da započnu legalno 

privatnu praksu

StRana 22

DR DANKO OBRADOVIĆ, REDOVNI 
PROFESOR MOLEKULARNE BIOLOGIJE I 
GENETIKE NA PRIRODNO-MATEMATIČKOM 
FAKULTETU UNIVERZITETA CRNE GORE

Svi ljudi u Svijetu 
vode iSto poRijeklo

Često ljudi kažu da vode porijeklo od nekog 
ko se doselio desetak ili dvadesetak generacija unazad iz neke druge 
oblasti ili zemlje. Ovakve konstatacije su besmislene ako se uzme u 
obzir da je u periodu do deset generacija unazad on imao oko 1000 
predaka, a on uzima u obzir samo jednog od njih

StRana 24

hronika

MEMORIJALOM OBILJEŽENO 19 GODINA OD 
NESTANKA HALITA NURKOVIĆA 

„TRAGOM NESTALIH“

PREDSTAVA DEPORTACIJA

NA ScENI u 
SARAjEvu I PLAvu

Predstava Deportacija odigrana je u 
ponedjeljak u okviru 23. Baščarijske noći, 
međunarodnog festivala kulture koji traje 
mjesec dana u Sarajevu. 

Predstava, rađena po drami Željka 
Vušurovića, a koju je režirao Gradimir 
Gojer, imala je premijeru krajem aprila u 
Novom Pazaru.

Premijerna izvedba ove predstave u 
Crnoj Gori odigrana je u četvrtak u Plavu. 

Memorijal Tragom nestalih – sjećanje na Halita Nurkovića održan je  
21. jula u Rožajama. Nizom sportskih manifestacija u kojima su akteri bila 
i djeca, obilježeno je 19 godina od nestanka rožajskog taksiste koji je, 
radeći svoj posao, nestao na Kosovu 1999. i od tada mu se gubi svaki trag.

Jedna od njegovih šest ćerki, elsena nurković, kazala je da iako je 
prošlo 19 godina od nestanka njihovog oca, i dalje tragaju za istinom, 
šta mu se dogodilo i gdje su njegovi posmrtni ostaci.

Ona je apelovala na sve koji imaju informacije o sudbinama nestalih 
da o tome obavijeste porodice.  „ Naš tata je živio vjerujući, kako je i nas 
naučio da se dobro dobrim vraća. Ova manifestacija prevazilazi etničke 
i fizičke granice, i duh našeg oca i životna filozofija nastavljaju da žive. 
Na ovaj način želimo da pokažemo da su vjera u ljude i ljudskost koju 
su nam zavjetovali roditelji, jači od gorčine i patnje sa kojima živimo 
svih ovih godina”.

Nurković je podsjetila da,  iako su Hašim tači, bernar kušner 
obećali da će u međusobnim kontaktima tražiti od institucija u Prištini 
da razriješe nestanak njenog oca, od toga  nije bilo ništa. Ona je kazala 
da ni predstavnici Vlade Crne Gore nisu preduzeli nikakve konkretne 
korake. .

Memorijal ima međunarodni karakter i okuplja učesnike iz Crne 
Gore, Kosova, BiH, Srbije, Albanije, Austrije, Nemačke, Holandije i 
drugih zemalja. 
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UPOREDIO STATUS CRKVE I SRBA SA POLOŽAJEM POD OSMANLIJAMA I ZA VRIJEME NDH

Patrijarh SPC-a neće demantovati Svoju izjavu
Patrijarh Srpske pravoslavne crkve (SPC) irinej, tokom posjete 

Crnoj Gori,  ocijenio je da je položaj Crkve u Crnoj Gori gori nego 
u vrijeme osmanske okupacije, a da je status Srba kao u doba 
fašističke tvorevine Nezavisne države Hrvatske (NDH).

Riječi patrijarha SPC-a izazvale su žestoke reakcije – premijer 
duško marković je izjavu nazvao sramnom, a predsjednik 
Crne Gore milo Đukanović kazao je da očekuje od patrijarha 
da demantuje spornu izjavu.

Patrijarh SPC-a kazao je da stoji iza svojih riječi, te da se neće 
izviniti Crnoj Gori zbog poređenja koje je napravio.

Irineja je javno podržao i ministar bez portfelja u Vladi Srbije 
nenad popović koji je dodao da crnogorske vlasti nad Srbima 
,,uporno i sistematski sprovode identitetski genocid”:  U žestini 
nije zaostajao ni vladimir Đukanović visoki funkcioner SNS-a 

i poslanik., u izjavi kojom je  podržao stavove patrijarha Irineja.   
Predsjednik Srbije aleksandar vučić je odbio da komentariše patrijarhove izjave: ,,Mi želimo dobre odnose sa 

Crnom Gorom i želimo bolji položaj srpskog naroda u Crnoj Gori”.
Iz dijela NVO sektora poručuju da  Srbi u Crnoj Gori u pojedinim segmentima, kao što je zapošljavanje u državnoj 

upravi, njesu ravnopravno zastupljeni , ali  patrijarhovo poređenje Crne Gore sa NDH ocenjuju kao netačno i kao  
svojevrsno skrnavljenje žrtvi srpskog naroda od strane ustaškog režima.  andrija mandić, jedan od lidera Demokratskog 
fronta, izjavio je:  ,,Ja želim u ime srpskog naroda da se zahvalim patrijarhu, da mu se zahvalim što je saopštio istinu”. 

R. M. 

SVIJET SE OPRAŠTA OD MAJKE SREBRENICE

PREMINuLA 
hatidža mehmedović

Predsjednica udruženja Majke Srebrenice Hatidža mehmedović 
preminula je nakon duže i teške bolesti u nedelju u Kliničkom 
centru Univerziteta u Sarajevu.

Mehmedovićeva, koja je zajedno sa ostalim Bošnjacima 
prognana iz Srebrenice, gdje su joj ubijeni  sinovi almir (18) i azmir 
(21), i muž abdulah (44) i desetine članova porodice,  odlučila je 
da se vrati 2003. godine i nastavi borbu za dokazivanje istine o 
počinjenim zločinima i kažnjavanje počinitelja.

„Mojoj djeci nije uzeto oružje iz ruku, njima je iz ruku uzeta 
olovka” govorila je. Poznata je po odlučnosti u borbi za istinu ali 
i po tome što se zalagala  za veze među ljudima raznih nacija,  
razumijevanje i toleranciju i zajedničko suprotstavljanje mržnji. “ 
Da bismo gledali u budućnost, moramo raščistiti sa prošlošću… 
Ako to ostavimo negdje po strani, nećemo proći dalje, a ona će 
nas sresti… Ako svi narodi, bili oni Srbi, Bošnjaci, Hrvati, bilo ko, 
žele svojoj djeci dobro i budućnost, moraju im reći istinu. Ne smiju 
biti heroji oni koji su ubijali goloruke i golobrade i nenaoružane”, 
govorila je Hatidža.

 U našem regionu, Evropi i svijetu mnogi su izrazili divljenje za 
herojsku borbu za istinu Hatidže Mehmedović.  Povodom  smrti 
predsjednice Majki Srebrenice, potpredsjednica skupštine Srbije  
i funkcionerka Srpske radikalne stranke (SRS), vjerica Radeta, 
napisala je na Twitteru monstruoznu poruku: „Čitam umrla 
Hatidža Mehmedović iz udruženja biznismenki Srebrenice. Ko li 
će je sahraniti. Muž ili sinovi?!”. Ovu izjavu je osudila predsjednica 
parlamenta Maja Gojković.   

Američka glumica anđelina džoli, napisala je za CNN autorski 
članak u kojem opisuje poznanstvo sa Hatidžom Mehmedović. 
„Mnogi od nas nikad neće doživeti pravdu u životu, ali ne možemo 
pogriješiti ako budemo slijedili njen primjer“, istakla je slavna 
glumica.
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i S m e t  Š u j a k , 
iseljenik porijeklom iz 
Gusinja, koji živi i radi u 
Njujorku,  omogućio je 
desetodnevno ljetovanje 
u Odmaralištu Žitište u 
Bijeloj  za 62 odlična 
učenika i šest nastavnika 
iz  o snov ni h  škola  u 
opštinama Gusinje, Plav, 
Murino i Andrijevica. Ovo 
je projekat koji okuplja već 
drugu godinu zaredom 
djecu teže materijalne 
situacije sa sjevera, koja 
postižu izuzetne rezultate 
u školi. Cilj ovog multikulturalnog projekta je njegovanje 
kulturnog diverziteta i razvijanje duha međuetničke 
tolerancije, kao i jačanje međunacionalnog povjerenja. 
Šujak planira da iduće godine uključi i druge opštine 
u cilju umrežavanja i ujedinjenja. Uprava za dijasporu 
je prepoznala značaj ovog projekta i posredovala u 
komunikaciji sa Generalnim konzulatom Crne Gore u 
Njujorku i Ministarstvom prosvjete Crne Gore. 

zoRiCa kovaČeviĆ, odlazeća direktorica Kliničkog 
centra Crne Gore, u intervjuu Vijestima, istakla je da je tokom 
njenog mandata uloženo u infrastrukturu i medicinsku 
opremu više nego prethodnih 40 godina. Skromno je 

nastavila da ljekari ne 
napuštaju KC i državu 
s a m o  p o s l j e d n j e 
dvije godine, već su 
decenijama posao 
nalazili u zdravstvenim 
ustanovama širom 
svijeta, najčešće u 
okruženju. Objasnila 
je i da je tokom njenog 
jednoipogodišnjeg 
mandata iz KC otišlo 
samo 12 ljekara, od 
kojih troje u penziju i 
da su budući nosioci 
posla u toj ustanovi 
upravo mladi ljekari 

koji završavaju specijalizaciju. Jedino nije objasnila kako to 
da naredne sedmice prelazi na novu funkciju - predsjednice 
Opštine Danilovgrad i zašto baš sada kada je pod njenom 
palicom otpočeo ,,preporod’’ KCCG. 

p R e d R a G 
boŠkoviĆ,  ministar 
odbrane, vratio se 
prethodnog petka 
sa prijema iz Tivta u 
Podgoricu vojnim 
h e l i k o p t e r o m , 
k ako bi  izbjegao 
saobraćajnu gužvu na 
putevima. Ministar je 
prisustvovao prijemu, 
k o j i  j e  p ovo d o m 
dolaska u Crnu Goru 
školske jedrilice RM 
Italije Caroly priredila 
Ambasada I tali je. 
Bošković i načelnik 

Generalštaba general Dragutin Dakić  na gradsku rivu 
Pine dovezli su se službenim automobilima. Kada se 
prijem završio nešto prije 20 časova, general se službenim 
automobilom vratio u Podgoricu, dok je za ministra 
obezbjeđen prevoz helikopterom. ,,Prilikom izvršavanja 
letačkog zadatka u petak 20. jula helikopterom VCG 
izvršeno je prevoženje ministra odbrane zbog službenih 
potreba”, saopšteno je iz MO. 

opŠtina pluŽine je, za razliku od Vlade, riješila 
da se pozabavi natalitetom i da stimuliše bračne parove 
da rađaju djecu. Svako prvorođeno dijete Opština će 
ubuduće častiti sa 500 eura, za drugo će roditelji dobijati 
1.000, a za treće 2.000 eura. Pravo na pomoć imaće roditelji 
djece rođene 1. januara 2019. i kasnije sa prebivalištem 
na teritoriji opštine, i to jedan roditelj najmanje pet 
godina prije rođenja djeteta za koje se podnosi zahtjev. 
U Plužinama je lani rođeno 15 beba, a školske 2017/18. 
u predškolskom, osnovnom i srednjem obrazovanju bilo 
je 303 djece. Broj učenika u osnovnom obrazovanju se iz 
godine u godinu smanjuje - školske 2003/04. bilo je 327 
osnovaca, a prošle upola manje.

Čudni su putevi dpS-ovski: dok se marković sprema da kuma veljovića vrati na 
mjesto direktora uprave policije, igor lukšić, koji ga je smijenio, 

čeka na saslušanje u Specijalnom tužilaštvu

Kum nije dugme

povRatak veSelina veljoviĆa
fokus

Izgledalo je da vijesti nijesu tako loše kada je do 
javnosti stiglanezvanična informacijada sena
ponovljenom konkursu za direktora Uprave policije 

(UP)nijeprijavionijedankandidat.Jošsugore,shvatili
smo,nakonslužbenepotvrdedajejednaprijavaipak
stigla.

Veselin Veljović kao direktor Uprave policije. 
Ponovo? I nakon svega!? 

„Štosemene lično tiče,Veljović jekredibilan
kandidat“,poručio jepremijerDuško Marković, 
Veljovićevzemljak,vjenčanikum idugogodišnji
saradnik na poslovima bezbjednosti pod okriljem 
javne i tajne policije. Dok zli jezici iz opozicije – ne 
osvrćućisenademantedvojiceMojkovčana-tvrdeda

je njihova poslovna saradnja proširena i na švercerske 
poslovesaduvanom.KojiodMojkovcavodenasve
četiristranesvijeta.

Kakogod,kadpremijerzakumakažedajekredibilan 
kandidat,teškojeočekivati(madanetrebaupotpunosti
isključitimogućnost)daćeseuUpravizakadrove,
Ministarstvu unutrašnjih poslova, Vladi, Odboru za 
bezbjednostili naskupštinskomplenumunaćineko
dovoljnomoćanispremandajasnoiglasnoospori
tuprocjenu.TimpriještonemasporakakoVeljović
ispunjavaformalneuslovezanoviizbornafunkciju
direktora UP.  

NakonkursseVeljovićprijaviokaosekretarVijećaza
nacionalnubezbjednostipredsjednikVladineKomisije
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za izradu strategije nacionalne 
bezbjednosti. Doktor je nauka. 
Diplomirao na Vojnoj akademiji 
kopnenevojskenekadašnjeSFRJ,
magistriraonaPravnomfakultetuu
Podgorici, doktorirao na Fakultetu 
bezbednostiuBeogradu.

U crnogorskoj policiji je od 
oktobra 1992. kada ga je, na 
preporuku tadašnjeg sekretara 
VladeDuškaMarkovića, tadašnji
premijer Milo Đukanović „preuzeo“  
izVJ,kaoporučnika izviđačko-
diverzantske jedinice, i postavio 
za komandira milicije u Pljevljima. 
ČetirigodinekasnijeVeljović je
imenovan za komandanta Specijalne 
antiterorističkejedinice(SAJ)ina
tom mjestu je ostao deset godina. 

Potom  postaje prvi direktor 
UP nakon što je javna policija 
funkcionalno izdvojena iz

MUP-aipostalaposebandržavni
organ(Zakonopoliciji iz2005).
Poslijevišemjesečnogpogađanja
unutar  DPS−SDP koal ic i je ,
procedurakojomjeVeljovićutrebao
biti povjeren još jedan mandat 
započetajekrajem2009.godine,na
predlog tadašnjeg ministra MUP-a 
Ivana Brajovića. Trajala je skoro 
dvije godine. Pred kraj 2011.,  
tadašnji premijer Igor Lukšić, pod 

utiscima afere Listing(vidiantrfile)
odlučio je daVlada namjesto
direktorapolicije,umjesto„viđenog“
Veljovića imenuje Božidara 
Vuksanovića, dotadašnjeg direktora 

Uprave carina. Potpredsjednik 
LukšićeveVlade,aktuelnipremijer
DuškoMarković,ocijeniojetada
dajeVeljović„vrloprofesionalno“
obavljaosvojudužnost, tedasu
„razlozinjegovogodlaskapolitičke
prirode“. 

Veljović jeuskoro zbrinutu
kabinetu Filipa Vujanovića, kao 
savjetnik za odbranu i bezbjednost, 
dabigaĐukanović,uprethodnom
premijerskom mandatu, krajem 
2014. godine imenovao za sekretara 
Vijećazanacionalnubezbjednost
gdjegajekaodirektnonadređeni
čekao–DuškoMarković.

Čudni su puteviDPS-ovski:
dokseMarkovićspremadakuma
Veljovićavratinamjestodirektora
Uprave policije, Igor Lukšić
čekanasaslušanjeuSpecijalnom
tužilaštvuzbogpotpisakojije,kao
premijer,stavionadržavnegarancije
kompaniji Melagonija Primorka. 
Lukšićsadasatužiocimarazgovara
u statusu svjedoka. Ali, ko zna... I 
Svetozar Marović jedruženjesa
tužilaštvomzapočeokaosvjedok.

KojunedjeljuranijeMarkovićeva
VladajeBožidaraVuksanovića(koga
jeLukšićpostaviokaoVeljovićevog
nasljednika) razriješiladužnosti
predsjednika Odbora direktora 

Aerodroma Crne Gore.  Prethodno 
jeAgencijazasprječavanjekonflikta
interesa, u kojoj vedri i oblači  
direktor Sreten Radonjić, inače
otacMarkovićevesnahe,utvrdila

da jeVuksanovićprekršioZakon
osprječavanjukonflikta interesa.
Vuksanovića jeuAerodromima 
zamijenio Vladimir Beratović, 
Markovićev savjetnik za strane
investicije. 

Pomenute koincidencije nijesu 
dovoljne za odbranu rasprostranjene 
teze  o  zaoš t ravanju  sukoba 
grandovaca (poslovno uvezana 
grupacija unutar DPS-a koju, 
navodno,političkipredstavljaju
LukšićiMilan Roćen)imojkovčana 
(tranzitno orjentisano krilo DPS-a 
čijepostojanjepremijerMarković
negira).Alijeteškosjetitisenekog
drugog objašnjenja  koji bi aktuelnim 
pravosudno-političkimdešavanjima
dalo valjan kontekst.  

StižemododetaljaizVeljovićeve
karijerekojenećetenaćiunjegovoj
zvaničnojbiografiji.

 Vijesti su, u više navrata, 
pisale idokazivaledajeVeljović
u magistarskom radu prepisao 
nekih 40 stranica iz knjige svog 
mentora Milenka Kreće.Veljovićje
demantovao, a akademska zajednica 
prećutalatvrdnjeoplagijatu.Ina
tomesezavršilo.Većviđeno.

Prije  jedva godinu dana 
OsnovnotužilaštvouPodgorici
je zbog zastare, odbacilo 

krivičnuprijavu
D e m o k r a t a 
protivVeljovića
z a  n j e g o v 
anga žman  u
aferi Limenka 
(državniposao
k o j i  j e  A c u 
Đukanoviću  
donio desetak 
m i l i o n a 
p o  o s n o v u 
i z g u b l j e n e 
dobiti, nakon što 
sučlanovidvije
V l a d e  M i l a 
Đuk a n o v i ć a
odbile da ispune 
u g o v o r o m 

preuzeteobavezepremamlađem
odbraće).„OsumnjičeniVeselin
Veljović, kao direktorUprave
policije, nije u ugovorenom roku 
i to od 26. maja 2008. do 26. maja 

2010. obavijestio odgovorno lice 
MUP-aopotrebiizmještanjaslužbi
tog Ministarstva iz starog objekta 
CBPodgorica, niti je preduzeo
bilo koju drugu radnju kako bi 
se ispunila ugovorena obaveza”, 
zaključilisuutužilaštvuurješenju
koje su, potom, pokušali da sakriju 
odjavnosti,uzobrazloženjedabi
njegovim objavljivanjem „ugrozili 
javni interes“. 

 Dokument je, ipak, objavljen 
pasunaivniočekivalida–ako
je protok vremena bio dovoljan 
da izbjegnu pravosudnu - akteri 
ovogtužnogposladobijumakar
zasluženupolitičkukaznu.Tim
prije što jeĐukanović  lično,
dvijegodineranije,obećao:„Ako
budeštetepodržavneinterese–
jasno i precizno ćemoutvrditi
odgovornost”.

Epilog: šteta je napravljena. 
Odgovornostjeutvrđena.Nagrade
supodijeljene.AcuĐukanoviću
novac, IvanuBrajoviću (resorni
ministar tokom afere Limenka) 
mjesto predsjednika parlamenta a 
VeljovićumjestouVladii,moguće,
jošjednomdirektorskafoteljaUP.
Sve uz potvrdu nevinosti od strane 

nadležnogtužilaštva.

Nakon toga  pos ta lo  j e 
besmisleno pominjat i 
Veljovićeve finansijske

aferekojebi,zarazlikuodLimenke, 
t rebalo pravno i  ekonomski 
obrazlagati. Poput sporne podjele 
stambenih kredita u UP. Nabavke i 
višegodišnjeg skrivanja privatnog 
automobila vrijednog 80 hiljada 
eura.Trgovinskiharanžmana sa
Normal Company:službenih,kada
jeVeljovićuimedržaveodŽarka 
Burića za 8,4 miliona kupio kamp 
Zlatica, odnosno manji dio imovine 
nekadašnjegUTIP-aCrnaGorakoji
jeistadržavaBurićevojkompaniji
prethodno prodala za 4,8 miliona; ili 
privatnih–kadajeVeljović,nedugo
nakon kupovine Zlatice,odBurićeve
Normal Company kupio luksuzan 
trosoban stan po cijeni – prema 
podacima MANS-a – višestruko 
nižojodonekojusuzaistestanove
uistomulazuplaćalidrugikupci.

Pređimo,zato,naVeljovićev
političkiangažman.Onjejedanod
policijskihfunkcionerazakojeje,
praktičnonedvosmisleno,utvrđeno
dasupodređenepolicajcenagovarali
i nagonilina agitaciju za račun

DPS-a. 
Grupa policajaca izBijelog

Polja svjedočila jeuMonitoru, 
2007.godine,kakosuihVeljović
i Mevludin Nuhodžić, aktuelni 
ministar MUP-a, vrbovali  da 
propagirajuDPSkodsvojihrođaka,
prijatelja i susjeda. Suad Muratbašić 
jetadaizjaviokakomujeNuhodžić,
tada poslanik DPS-a, dao listu sa 
imenima 34 komšije za koje je 
tvrdio da nijesu naklonjeni DPS i 
daihtrebapodstaćidaglasajuza
ovustranku.Muratbašićevtadašnji
kolega, Vlatko Vlaović obznanio je 
sastanaksaVeljovićemnakomeim
jedirektorUPobećao:„Nebriniteza
posao,samodadobijemodržavu“.

Nakon š to  su  navodne 
zloupotrebe objelodanjene, 
pričljivi policajci su iz  

službeistjerani–„zbognezakonitog
političkogangažmana“!?AVeljović
je svoju odanost DPS-u potvrdio i 
kojugodinukasnije,uočilokalnih
izbora u Mojkovcu 2014. godine. On 
jetada,kaoVujanovićevsavjetnik,
upomenutomkampunaZlatici
u sjedištuSAJ-aokupiogotovo
kompletan sastavmojkovačke
policije i od njih zatražio da

Šarićeva posla
U martu 2011. MANS je pozvao premijera Lukšića da razriješi Veljovića 

jer je odgovoran za i nezakonit rad policije i kršenje Ustavom garantovanih 
prava na privatnost. Pretzhodno su nadležni potvrdili  da je policija 
godinama nezakonito pristupala ličnim podacima građana koji su u posjedu 
telekomunikacionih operatera. Policja se branila kako je nezakonito i 
protivustavno „slušala“ samo one koji su to i zaslužili, odnosno kriminalce.  
Ubrzo se pokazalo da je i taj odabir krajnje neobičan. 

Policja, recimo, nije prisluškivala darka Šarića ni nakon što je operacija 
Balkanski ratnik pokazala neslućene razmjere kokainskog šverca pod okriljem 
tog Pljevljaka. Starog Veljovićevog znanca – još iz vremena kada je, dok 
je direktor UP vodio pljevaljsku policiji, on pljačkao seotske magacine i 
komšije. Da bi mu netragom pobjegao.  

Šarić se vratio u Crnu Goru, Veljović ga je upisao i bijelu knjigu ovdašnjeg 
kriminala, ali ga nije stavio pod mjere tajnog nadzora ni krajem ‹09. i 
početkom ‹10. To je Šariću omogućilo bjekstvo i višegodišnje skrivanje. 

Veljović je objašnjavao  kako u slučaju Šarića „nije bilo osnova za primjenu 
mjera tajnog nadzora, pošto bi se radilo o kršenju zakonskih propisa».

Vlada je sve tolerisala. Do momenta kada se u Danu pojavio navodni 
listing Šarićevih telefonskih razgovora, prema kome je on komunicirao sa 
Lukšićem i Roćenom (afera Listing). Veljovićeva policija  je uzalud tvrdila da 
su listinzi falsifikat  i da ne potiču iz njihovih izvora. Direktor je smijenjen, 
iako afera nije riješena. Ili, makar, mi za to ne znamo. 

● ALO 
ČUJEMO LI 
SE: Lukšić  i 

Šarić

● VLAST U 
KRUGU FA-

MILIJE: Duško 
Marković
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davno je primijećeno da je olovka jača od puške. 
Borbe se vode pisanom riječju mnogo prije 
nego što se ljudi late oružja. Upravo zbog toga 

svakog mjeseca pogledam listu novoobjavljenih 
američkih knjiga iz oblasti politike. Tako se najbolje 
uoče trendovi u djelovanju i razmišljanju vladajućih 
političkih i medijskih elita.Zar nisu Marks i Engels još 
prije 150 godina upozorili da su „vladajuće ideje jednog 
doba, ideje vladajuće klase?“

Već na prvi pogled 
kada se pročitaju naslovi 
knjiga, može se primijetiti 
da se među moćnim 
centrima američke elite 
odvija ozbiljan i surov 
sukob. Toliko izgleda 
duboka i nepremostiva 
podjela između onih koji 
podržavaju predsjednika 
Donalda Trampa i onih 
koji su protiv njega. Na 
primjer, poznati novinar i 
bivši pripadnik američke 

vojne (mornaričke) obavještajne službe, Malkolm Nens, 
je krajem juna objavio knjigu pod naslovom „Zavjera 
da se uništi Amerika: Kako Putin i njegovi špijunu 
sabotiraju Ameriku i razaraju Zapad.“ U ovoj knjizi, u 
dramatičnom tonu, na ubjedljiv način, Nans gradi svoj 
glavni argument, a to je da Tramp – usljed pohlepe 
i konzervativne evangelističko-bjelačke ideologije 
–odrađuje posao za ruskog predsjednika Vladimira 
Putina. Drugim riječima, Rusi su izveli najuspješniju 
obavještajnu operaciju u istoriji zapadne civilizacije, 
dovodeći svog čovjeka na čelo najmoćnije svjetske 
ekonomije i nuklearne sile sa ciljem da je dovedu do 
propasti. 

Nens tvrdi da je Tramp vrbovan još za vrijeme 
Hladnog rata, vrlo moguće krajem 70-ih godina 
prošlog vijeka kada je posjećivao bivšu Čehoslovačku 
sa svojom prvom ženom Ivanom. Slični argumenti, 
ali bez pozivanja na daleku prošlost, se mogu naći i u 
nedavno objavljenim knjigama bivšeg direktora FBI-a, 
Džejmsa Komija, koga je Tramp otpustio nekoliko 
mjeseci poslije izbora, i bivšeg direktora CIA i NSA, 

Majkla Hejdena. Ovom anti-trampovskom timu bivših 
obavještajaca treba svakako dodati i Džona Brenana, 
Obaminog šefa CIA, koji skoro svakodnevno na svom 
Tviteru naziva Trampa izdajnikom i prodanom dušom. 

Na ovakve napade, Tramp odgovora tezom iz basne 
o lisici i kiselom grožđu. On smatra da žestoka kritika 
ove ekipe (koja je, inače, pronašla solidno medijsko 
uhljebljenje) nije toliko vezana za njegove navodne 
tajne veze sa Putinom koliko za činjenicu da su, kada je 
on izabran za predsjednika, ostali bez moćnih pozicija 
u sistemu američke vlasti. Uz to, Tramp vraća loptu na 
njihov teren tako što ukazuje na navodno zataškane 
prestupe i nezakonite radnje njegove protivnice u 
predsjedničkoj kampanji, Hilari Klinton. 

Trampovi simpatizeri razrađuju ovu tematiku 
mnogo šire i temeljitije u svojim nedavno objavljenim 
knjigama. Takva je na primjer knjiga poznatog 
novinara i advokata Grega Džereta pod naslovom 
„Ruska izmišljotina: Nedozvoljena šema spašavanja 
Hilari Klinton i podmetanja Donaldu Trampu“. Džeret 
istražuje čitav niz sumnjivih postupaka Obaminog 
Ministarstva pravde i objavještajnih službi za koje 
se čini da su bili direktno usmjereni protiv Trampa i 
njegovog tima. E/mejl i Tviter komunikacija visoko 
postavljenih osoba iz FBI-a, kao što je bio Piter Strzok, 
koja je procurila u javnost, ostavlja utisak ne samo 
jasno izraženog ideološkog otpora, nego i želje da se 
iskoriste sva, pa i nezakonita, sredstva da se osujeti 
Trampova pobjeda. 

Dok je za očekivati da se kritika izabranog 
predsjednika snažno reflektuje u broju objavljenih 
knjiga jer, uostalom, njegovi politički protivnici žele da 
privuku glasače na svoju stranu na narednim izborima, 
ono što se razlikuje kada se Tramp uporedi sa svojim 
prethodnicima je broj knjiga koje ga brane. Američki 
istoričari bilježe da je posljednji predsjednik koji je bio 
toliko medijski napadan bio Ričard Nikson koji je na 
kraju bio primoran da podnese ostavku. Primijećeno je, 
takođe, da u to doba skoro da nije bilo knjige napisane 
u Niksonovu odbranu.

trampovi podržavaoci su očigledno dobro naučili 
ovu istorijsku lekciju. Oni pisanom riječju strateški 
štite Trampa, ali ni druga strana ne odustaje. Rat 

sa korica knjiga može „kliznuti“ u realnost. 

fokus danas, sjutra

Rat knjigama

»Žestoki obračun  
riječima između  
protivniika i pristalica  
Donalda Trampa, u 
SAD postaje sve žešći. 
Može li rat sa korica 
„kliznuti“ u realnost 
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 Serdar i vojvoda 
o zaslugama

Dok su, u ljeto ‘11. godine, čekali njegov reizbor za direktora UP, 
novinari su Veljoviću postavili hipotetičko pitanje da li bi se radije 
odrekao policijske značke (funkcije) ili izvršio nalog za hapšenje 
bivšeg premijera i predsjednika  Đukanovića. 

„Ja apsolutno ne vjerujem da se može takva situacija desiti i da 
može do takvog stanja doći“, nije se dao zbuniti iskusni policajac. „Bivši 
predsjednik Vlade je čovjek prema kome iskazujem odnos ličnog i 
profesionalnog poštovanja za sve što je radio u prethodnom periodu 
i sve što radi je u interesu prosperiteta naše države i građana“.

Uskoro je i Đukanović, na istom mjestu (RTCG), obznanio zašto 
nije saglasan sa zahtijevima da Veljović ode sa tadašnje funkcije:  
„Nije dovoljno to što se u određenim medijskim centrima pokušava 
napadno kriminalizovati direktor UP da bi mi u DPS-u kao izraz trulog 
kompromisa dozvolili da se njemu odrubi glava. Ne, to nikada nećemo 
dozvoliti jer ćemo znati da cijenimo da je ‘90 i neke bio u Pljevljima 
kada je trebalo braniti Crnu Goru, da je ‘98. bio ispred Vlade kada 
su huligani htjeli da preuzmu vlast sa ulice, da je 1999.  zajedno sa 
specijalnim vodom išao u otvoren sukob sa tada uzurpiranom vojskom 
Jugoslavije… Dakle, to ćemo cijeniti”.

I bi tako. Sada nam preostaje da strpljivo sačekamo da nam Veljović 
i Đukanović ponude interpretaciju istorijskih događaja u kojima su, u 

međuvremenu, zajedno učestvovali. Recimo ono kada je familija Đukanović, zahvaljujući potpisu pa višegodišnjem 
nečinjenju Veljovića, postala bogatija za nekih desetak miliona eura.

obezbijede što veću podršku
DPS-u.Kada jeovazloupotreba
otkrivenaVeljović je tvrdio da
je samojkovačkimpolicajcima
razgovarao o blagodetima NATO 
integracija. A njegovi nekadašnji 
saradnici  su dokazivali lojalnost. 
Tako je Slavko Stojanović, tadašnji 
direktor UP „zaboravio“ da o 
planiranom skupu obavijesti ministra 
Raška Konjevića. Da bi kasnije je 
od  unutrašnje kontrole tajio spisak 
polaznika Veljovićevog  seminara. 

Netreba,međutim,smetnutisa
umadajeVeljovićoštrokažnjavao
nelojalnost. Jedinisvjedokbrutalne
policijsketorturenadutamničenim
Aleksandrom Pejanovićem koji 
seusudiodaprogovoriisvjedoči,
nekadašnji  pol icajac Goran 
Stanković,morao jedapotraži
azil uZapadnojEvropikakobi
izmakao prijetnjama nekadašnjih 
kolega. I gladi. 

Jednake muke prošli su policajci 
sasjeveraspremnidasvjedoče
o duvanskom švercu koji vodi 

preko kosovske granice. I oni su 
završili u azilu. A neki od njih i 
u grobu. Poput Ernada Kalača, 

načelnikarožajskepolicijekoji je
pokušavao da stane na put švercerima 
cigareta. A onda, navodno, izvršio 
samoubistvo.Zaludu jenjegova
porodica godinama tvrdila  da se 
radi o ubistvu. 

Veljović, odnosno njegovi
najbližisaradnici,dovođenisuu
vezu sa prijetnjama Aleksandru 
Saši Zekoviću,NVOaktivistiičlanu
Savjeta za kontrolu rada policije i 
saprvim,tadafizičkim,napadomna
našu koleginicu, novinarku Oliveru 
Lakić. 

Veljovićjeodgovaraokakomu
sve to smještaju kolege policajci. 
Tako jeoptužiobivšegnačelnika
za organizovani kriminal Predraga 
Šukovićadamu,,montiraafereida
pokušavadagadiskreditujeuslučaju
napada na novinarku Vijesti”. Onda 
jeŠukovićtužioVeljovića.Ondaje
MarkovićtužioŠukovića.Ondaje,
do danas nepoznata osoba, pucala 
Šukovićuunogudokje,upodne,
šetao centrom Podgorice. Ali sve to, 
valjda,  nema veze jedno sa drugim. 

Veljovićanijesu„okrznule“ni
tvrdnje Brajuška Brajuškovića, 
nekadašnjeg pripadnika SAJ-a,

da je kao komandant jedinice bio 
organizator i nalogodavac tzv. crnih 
trojki  koje su, prema njegovim 
riječima, prebijale nepodobne
novinare i opozicione aktiviste. 
Veljovićjenegiraooptužbe.Inatome
se, mane-više sve završilo. 

Baš kao što su sistemski i 
s i s t ema t sk i  p r eću t ane
optužbe da je ,  kao šef

policijeuPljevljima,učestvovaou
mučenjustanovnikaBukovice.Seif 
Osmanagić, jedan od progonjenih 
iz tog vremena, u ispovijesti koju 
je objavio Fond za humanitarno 
pravo,Veljovića optužuje da je
bio jedanodpolicijskihmučitelja
bukovičkihBošnjaka. Svjedok
OsmanagićjetvrdiodaseVeljović
posebno isticao u maltretiranju 
ljudi:„Policajcisunastukličimesu
stigli: nogama, rukama, palicama, 
dok se u maltretiranju posebno 
istakaoVeselinVeljović,komandir
Specijalnejedinicepolicije”.Veljović
je demantovao. 

Isadčekamo.Ionimi.Marković
iĐukanovićznajukako.Izašto.

Zoran RADULOVIĆ
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monitoringmonitoring

u Crnoj Gori više od 80.000 
zaposlenih prima platu do 
250 eura. jednosoban stan 
u privatnoj kući može se 
naći i za 190. ako spadate u 
tih 80 hiljada sa platom od 
250 eura, treba da preživite 
sa 60 eura mjesečno. pa se 
osamostali

oSamoStaljivanje mladiH

Stan kao san
m

l a d i  u  C r n o j  Go r i
najdužeuEvropiživesa
roditeljima - objavljuju 
domaći  i  regionalni

mediji,pozivajući senapodatke
Eurostata.Brojkekažudasemladi
uCrnojGori osamostaljujukad
više i nijesu tako mladi - sa 32 i po 
godine. Naravno, to je samo prosjek. 
Njegačineionikojimamameitate
obezbijede nekretninu u šesnaestoj, 
ali i oni što kod roditelja ostanu 
čitavživot.

Hrvatiseiseljavajuizkućasvojih
roditelja malo prije nego proslave 32. 
rođendan.MuškarciuMakedoniji
napuštaju roditeljski dom tek sa 35,5 
godina,alise,biće,Makedonkeranije
udajupapopravljajudržavniprosjek
- odlaze kad imaju 31 i po godinu.  
RačuniceEurostata pokazuju da 
mladiujužnijimzemljamaEvrope
ostajudužekod roditelja, pa su
Hrvatska,Italija,GrčkaiŠpanijau
vrhu liste.

Na dnu je liste sjever kontinenta, 
Šveđani iDanciosamostaljujuse
u prosjeku kad imaju 21 godinu. 
Evropski prosjek je - 26 godina.

Logičnoje-mladičešćeživesa
roditeljima ako su nezaposleni. Ali, 
prema podacima Ujedinjenih nacija, 
saroditeljimaživii53odstomladih
koji su zaposleni. 

U  j e d n om  p o d g o r i č k om
domaćinstvu,naprimjerodsedam
članova radenjih šestoro, aline
postoji šansa da se iko od njih 
odseliiakoživeumaloj,dvosobnoj
kući.Roditeljisuprezaduženi jer
su prije nekoliko godina renovirali 
kuću.Većinanjihovihprihodaide
navraćanjekredita.Najstariji sin
radi svakakve poslove jer pokušava 
da obezbijedi puku egzistenciju za 
ženuibebukojusunedavnodobili.

„Ne možemo da idemo da
stanujemo ‘privatno’ jer su nam 
platemale inesigurne.Jasamod

18.godinevećpromijeniodesetak
poslova. Poslovi su nesigurni - 
jednostavno te izbace kad im više 
netrebaš.Kadtrebadaobezbijediš
hranu,platišračune,kupišpelene,
nemašansedamožešzaraditi iza
kiriju.Znamdaostaliuporodici
sad trpe zbog još jedne porodice u 
kući,aliuovomtrenutkunemogu
dauradimništa.Pokušaćudaodem
uinostranstvo”,kaženašsagovornik.
Ni njegovi brat i sestra ne mogu da 
sebi od plate, koja ne prelazi 300 
eura,nađupodstanarskistan.„Mogao
bih da platim samo neku sobicu. Pola 
sobe imam i ovdje i barem sam sa 
svojima.Boljedapomognemnjima

nego da dam pare nekoj gazdarici”, 
kažemlađibrat.

PodatakdauCrnojGoriviše
od 80.000 zaposlenih prima 
platu do 250 eura, poznat je od 

ranije.Pozivajućisenainformacije
izUnijeslobodbnihsindikataCdM
je ovih dana objavio da 36.639 osoba 
pima platu manju od minimalne 
zaradeudržavi koja iznosi 193
eura.Blizudesethiljadaljudiprima
minimalnu zaradu. Minimalna zarada 
uCrnojGoriod193eura,utvrđena
još 2013. godine, najmanja je u 
regionu.

Premaonomeštosemoževidjeti
u oglasima, sobe u stanu mogu se 

iznajmiti za iznos od 80 do sto eura. 
Garsonjerese izdajupocijenama
od120do250eura. Jednosoban
stanuprivatnojkućimožesenaćii
za 190 eura. Ako spadate u onih 80  
hiljada sa platom od 250 eura, treba 
dapreživitesa60.Paseosamostali.

Dvosoban stan u Podgorici na 

Staromaerodromukojiseneračunau
eksluzivnanaseljamožeseiznajmiti
za 270 eura. To je više od pola 
prosječneplatekojajeumajuiznosila
512 eura. 

Ukupna vrijednost minimalne 
potrošačkekorpezajun2018.godine
iznosila je 636,4 eura. Izdaci za hranu 

ibezalkoholnapićasuiznosili261,0
eura, a za neprehrambene proizvode 
i usluge 375,4 eura. 

Ako oba roditelja rade i primaju 
prosječnuplatu, i ako sevjeruje
Monstatu,dakle,možedasepreživi.

„Nezaposlena sam i živimsa
roditeljima penzionerima. Nikako 

da nađem stalni posao.Uporno
radećiposlovenaodređenovrijeme
stekla sam ozbiljno iskustvo, 
ali toovdjenijenacijeni”,kaže
Monitorova sagovornicaiprimjećuje
daposlodavcineželedaulažuu
kadrove,hoćepotpunobesplatnoda
dobiju savršeno osposobljenu osobu 

kojaćedaradiza300−400eura.
„Čakiakostespremnidasesa

fakultetskomdiplomomjavitena
oglaszamejsto‘asistentaprodavača’
tražićedavašeznanjeengleskog
bude- ‘fluentli’.”Pri tom,pored
komunikativnosti i ljubaznosti i 
ostalih ukrasa, potrebna je vještina 
brisanja radnog prostora i ‘ostalog 
štomu naredi šef ’, tako piše u
oglasima. Povremeni poslovi mi 
nijesurješenje,alidobrodođu,da
makar malo ‘oslobodim’ roditelje.  
Jasnojedaosamostalnomživljenju
ne mogu ni da razmišljam, a kupovina 
ili iznajmljivanje stana je za mene 
fantazija”,kaženašasagovornica.

U studiji (Ne)zaposlenost 
mladih  u  Crnoj  Gori : 
Pol i t ike  za  povećanje 

zaposlenosti mladih koju je prošle 
godinezaUNDPuradioprof.dr
MiloradKatnić, pišeda jestopa
nezaposlenostimladihuCrnojGori
35do40odsto. „Gotovo10.000
mladihuCrnojGorijenezaposleno.
Brojmladihkoji sunezaposleni
povećanjenakonekonomskekrize,
međutim,iugodinamadinamičnog
rasta(2007)nezaposlenostmladihje
bila visoka i iznosila je 38,3 odsto”, 
piše u studiji.

„Na nezaposlenost mladih, osim 
istorijskog nasljeđa i kulturnih
obrazaca ponašanja, nivoa razvijenosti 
ifazeekonomskogciklusa,presudnu
ulogu ima regulatorni i poslovni 
sistemkojikreiradržava.Poznačajui
uticaju, posebno se izdvaja regulativa 
na tržištu rada, sistem socijalne
zaštite, poreski sistem i prava vezana 
za imovinu.Značajan uticaj na
nezaposlenostmladih takođe ima
i kvalitet obrazovanja i posebno 
njegovavezastržištemrada”,piše
u studiji.

Autor studije, bivši ministar 
finansija,zaključujeidasumladiu
CrnojGori,krozobrazovnisistemi
„velikudržavu”,usmjereninaposlove
u javnom sektoru i davanja iz javnog 
sektora.Većinanjihnijespremnai
motivisanazapreduzetništvo,ličnu
inicijativu ili rad u privatnom sektoru. 
„Da bi se ovo stanje promijenilo, 
presudnojemladenaučitidapecaju,
a ne davati im ribu. Ako mladi bez 

dvosoban stan u podgorici na Starom 
aerodromu, koji se ne računa u eksluzivna 
naselja, može se iznajmiti za 270 eura. to je 

više od pola prosječne plate koja je u maju iznosila 
512 eura

● NOVI STANOVI: Nedostupno sa prosjecnom platom
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ne znam šta bi mi 
rješavanjestambenog 
pitanja donijelo 

u okruženju u kojem ne 
znate hoćete li biti sučajno 
upucani na ulici, hoćete 
li biti nesavjesno liječeni 
ili nepravedno optuženi i 
osuđeni. ponekad satima 
razmišljam o tome i mislim 
da neću ostati ovdje, ma 
koliko to razočaralo moje 
roditelje”, kaže jedan od 
monitorovih sagovornika

naporadobijajuribu,ondanećebiti
motivisanidapecaju,pačakionda
kadaznaju.Zato je idio rješenja
uskratitiim„javne”fondove,odkojih
postaju zavisni i 
razmaženi,kako
bi bili motivisani 
sami da love”. 
Slikovito.Bilobi
još slikovitije da 
je objašnjeno šta 
treba da „love” 
oni koji nijesu 
rođenisadarom
za preduzetništvo. 
Š i r o k e  s u 
p e r s p e k t i v e : 
posao čistačice
k o j a  g o v o r i 
e n g l e s k i  u 
privatnom sektoru 
ili zaposlenje  kod 
preduzetnika u 
poslu trgovine 
d r o g o m  n a 
radnom mjestu - 
sitni diler.

Kolikoljudi-tolikopriča.Jedan
od naših sagovornika bije bitku sa 
sobom : kako da roditelje ubijedi da 
želidasamostalnoživi,alineovdje
nego u inostranstvu.

„Živim sa roditeljima, imam
29 godina i pokušavam da se 
osamostalim, ali ne ide. Imam brata 
i sestru i svi smo još sa roditeljima. 
Kadsmobilimali živjeli smou
baraci zajedno sa stricem i strinom. 

Nas sedmoro u 36 kvadrata. U 
međuvremenusmonapravilikuću,
sad živimo normalno, ali je za
moje roditelje neprihvatljivo da se 

ja odselim. Imao sam priliku za to 
dok sam se bavio sportom, ali su 
mojiroditeljibiliisključivi.Uovom
trenutku nemam novca da kupim stan, 
ali bih mogao da ga obezbijedim 
povremenim radom u inostranstvu. 
Međutim,iakozanemarimpritisak
roditelja,nijesamsigurandaželim
da ovdje imam stan. Ne znam šta bi 
mi rješavanje tog pitanja donijelo u 
okruženjuukojemneznatehoćete
li biti sučajnoupucani na ulici,
hoćete libitinesavjesno liječeni,
ilinepravednooptuženi iosuđeni.
Ponekad satima razmišljam o tome 
imislimdanećuostatiovdje,ma
kolikotorazočaralomojeroditelje.
Ostanak ovdje posebno bi bio 
sebičanpremaporodicikojuželim
daformiram”,kaže još jedannaš
sagovrnik.

Naravno, jedno od rješenja za 
onekojiželedaoduizroditeljske
kuće je -podizanje stambenog
kredita.Odmiljasetoovdjemože
zvati „robija”.  „Kadplatimratu
zakredit,računeisveostalerate,
jer zbog nedostatka novca stalno 
nešto kupujem „na rate”, ne ostane 
minovcanidapreživimodeset

danaumjesecu i tosabrižljivo
osmišljenim troškovima. Da bi se 
doguralo do naredne plate, moram 
raditi dodatni posao”, objašnjava 

Monitorova sagovornica koja 
otplaćuje stambeni kredit. Za
stambenekreditegrađaniCrne
Gorebankamaukupnoduguju367
miliona eura. 

Nijedaizboranema-možešda
se prodaš banci ili vlasti.

Dobroplaćenposao i krov
nad glavom pod veoma 
povoljnim uslovima su, 

zapravo dostupni. Za početak,
neophodno jedauzmetečlansku
kartunekeodpartijauvladajućoj
koaliciji.Najsigurniji je najjači
koalicionipartneriakoodređenbroj
ljudi iz satelitskihpartija takođe
može,akoseupravomtrenutkunađu
na pravom mjestu,  da izuzetno dobro 
prođe.Partijskaknjižica,kojagodina
radnogstažaieto„kadrovskog”stana
ilirazličitihumanjenjakojauopštini
Podgorica na primjer, mogu da budu 
i do osamdeset odsto vrijednosti 
stana.Ponekadječudnodauovoj
državinijesusviljudiupisaniuDPS.
Lakšeseživi.

Konećedagapazeimazemama
i DPS - ko mu je kriv.

Miloš BAKIĆ

● IZ UGLA DJETETA: 
Daleko od stvarnosti
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premijer i vlada, uporno i ne birajući sredstva, 
pokušavaju da ,,nagovore’’ državne službenike da 
se dobrovoljno odreknu svojih zagarantovanih 
prava. za sada ne uspijevaju u tome -  zbog kršenja 
radničkih prava tokom ove godine samo iz mup-a 
podnijeto je 1.107  tužbi protiv države 

tuŽbe dRŽavniH SluŽbenika pRotiv CRne GoRe

Ni dva eura za patriotizam 
s

Sve je kulminiralo 
,,pravednim bijesom’’ 
premijera duška 

markovića, koji je 
početkom ove godine 
izjavio da su tužbe 
protiv države ,,plan da 
se državni budžet ošteti i 
da se na nezakonit način 
dođe do novca” 

vakičetvrtizaposleniu
Ministarstvu unutrašnjih 
poslova (MUP) tužio
jedržavuzbogkršenja

radničkihprava.Odoko5.000
zaposlenih u MUP-u zbog kršenja 
prava iz oblasti rada tokom prošle 
godine njih 1.770 podnijelo je 
tužbu.Svesuprilikedaćeove
godinebrojtužbibitipremašen,jer
je do sada prispjelo 1.107.

NajnovijeinformacijeizMUP-a
govore o neuspjehu nastojanja 
Vlade  da  sv im s reds tv ima 
,,nagovori’’državneslužbenike
da se dobrovoljno odreknu svojih 
prava. A na tome se posljednjih 
godinu dana svojski radilo.

Po r e d  MUP - a ,  d r ž a v n i
s l u ž b e n i c i  n a j č e š ć e  t u ž e
Ministarstvo odbrane i Ministarstvo 
pravdezbogneisplaćenihzarada,
toplog obroka, naknada za prevoz, 
jubilarnih nagrada, prekovremenog 
rada,naknadezaneiskorišćeni
godišnji odmor... I zbog toga 
uredno godinama dobijaju sporove 
zbogočiglednihkršenjanjihovih
prava i grešaka rukovodilaca u 
državnimorganima.Državajena
računtogauposljednjetrigodine
isplatila preko 70 miliona eura za 
sudske sporove. I umjesto da se 
utvrdi odgovornost rukovodilaca 
koji godinama svjesno zakidaju 
zaposlene za njihova zagarantovana 
prava, sistem se ostrvio na one koji 
sudskipotražujuonoštoimpripada.

Skupštinskavećinajeuavgustu
prošle godine usvojila izmjene 
i dopuneZakonao parničnom
postupku s ciljem da se smanji broj 
parničnihpostupakaprotivdržave.
U suštini, usvojenim izmjenama 
građanimajeotvorenozaprijećeno
daćeukolikotužedržavu,uslučaju
da izgube spor, platiti pozamašne 
iznose za sudske troškove.

U ocjeni ovih izmjena pravnici 
su bili skoro jednoglasni – one 

ne samo što su u suprotnosti 
saUstavom, već i sa zdravim
razumom: , ,Vladin  predlog 
neosnovan, protivan zakonskim 
normama, istim se krše ljudska 
pravaislobode,anaročitovrijeđa
advokatura”, uzalud su upozoravali 
iz Advokatske komore. 

A baš na advokate su i kivni 

izVlade. Prepričava se slučaj
službeniceVojskeCrneGore,koja
jepoosnovuneplaćenogprevoza
zasedamdanatražilaidobilana
sudu ukupno 2,4 eura sa zateznom 
kamatom od 1,2 eura, a  troškovi 
postupka su bili 555,50 eura. 

Zbogsporovaukojimasutužbe
vrijedjele znatno manje nego sudski 

troškovi, ministri  unutrašnjih 
poslova Melvudin Nuhodžić i 
odbrane Predrag Bošković naložili
suutvrđivanjeodgovornostizato,
posebnoapostrofirajućikrivicu
advokata. Na advokate se ostrvila 
i predsjednica Vrhovnog suda 
Vesna Medenica. Objasnila je 
da pojedini advokati stoje iza 
parničnihpredmetakojimaseod
državepotražujudva, tri ilipet
eura, a sudski troškovi dostignu 
nekoliko stotina eura.

Sve je kulminiralo ,,pravednim 
bi jesom’’ premijera  Duška 
Markovića,kojijepočetkomove
godineizjaviodasutužbeprotiv
države,,plandasedržavnibudžet
ošteti idasenanezakonitnačin
dođedonovca”.

U izvještaju iz marta ove godine 
Vlada je obavijestila javnost da 
je vrijednost izgubljenih sporova 
ukojima jepostupaoZaštitnik
imovinsko-pravnihinteresaCrne
Goretokom2017.godineoko11,6
miliona eura. A da je ukupno sa 
GlavnogračunaDržavnogtrezora
naplaćenovišeod20,2miliona
eura, jer taj iznos obuhvata i naplate 
koje su dospjele u 2017. godini, ali 
se vezuju za ranije postupke.

U diskusiji o odlivu novca 
iz budžeta po osnovu
tužbizaposlenihujavnoj

administraciji, Vlada je ukazala 
nazabrinjavajućiodnosslužbenika
premadržaviinjenojfinansijskoj
s t ab i l nos t i .  Po red  man jka 
patriotizmainebrigezabudžet,
navedenojedainformacijaukazuje
inaslučajevedapojedinidržavni
službenicitužedržavuzaiznoseod
desetakeura,tedarazrađenašema
saadvokatimaumnogostručuje
iznosenaštetubudžeta.

Da bi se to preduprijedilo 
premijerMarković je zatražio
da se javno objelodane imena 
službenikaiostalihdrznikakoji
tužedržavu.Zatražiojedasesate
informacijeuklonioznakatajnosti,
uzobrazloženjedaovakvislučajevi
ne samo da ne treba da budu 
sklonjeniodočijujavnostivećda,
naprotiv,svakigrađanintrebada
raspolažeinformacijomoodnosu

pojedinih državnih službenika
premadržavnomnovcu.

Ibitako.Saznalosedameđu
onimakojisutužilidržavuCrnu
Gorupo raznimosnovana ima
najvišedržavnihslužbenika,ali
isudija,profesoraUniverzitetai
NVO aktivista.

Vladu su posebno zaboljele 
sudije-navodećidasusečak i
pojedine sudije ,,iz nekoliko sudova 

različitognivoa’’drznuledaod
državetražesvojaprava.„Pojedine
sudijesutužile,anjihovekolege
imdosudile značajna sredstva
na teret državnog budžeta...”,
neveli su iz Vlade. Uzalud je  
zaštinica imovinsko-pravnih 

odnosa Dragana Đuranović, u 
InformacijikojujeVladausvojila
8. marta, stavila do znanja da je 
ogromnavećinatihtužbiosnovana.

Javnost jemogladapročita
ime službenikaMUP-akoji je
zbog neisplaćene naknade za
prekomjerni rad tužio državu
za pet eura. Protiv države je
pokrenuto desetine sporova, od 
straneslužbenikaMUP-a,zbog10
eura manjka u isplati toplog obroka. 
Neki datiraju iz 2008. godine.  A 
Vlada je sve njih javno imenom i 
prezimenom, po spisku i iznosu, 
na ,,stub srama’’.

Nakon što je na sajtu Vlade, 
sredinom marta, objavljen spisak 
službenikakojisu tužilidržavu,
Agencijizazaštituličnihpodataka
islobodanpristupinformacijama
(AZLP)stiglajeprijava.Podnioje
službenikUpravepoliciječijeje
ime objavljeno na Vladinom sajtu. 

Uprijavi službenikpolicije
navodi da on i porodica strepe za 
svojubudućnost,,zbogobjavljenih
ličnih podataka, a naročito u
kontekstu u kojem su objavljeni 
ti podaci, jer se radi o sporovima 
protivdržaveCrneGore’’.

Ubrzo je  sa  sa j ta  Vlade 
uklonjen sporni spisak, iako je 
premijerMarkovićtvrdiodaVlada
objavljivanjemimenaslužbenika
kojisuprošlegodinetužilidržavu
nije prekršila zakon jer nijesu javno 
dostupninjihovimatičnibrojevi.

SredinommajaSavjetAZLP-a
odbio je da prekršajno kazni 
Vladu, iako je utvrdio da 

je nezakonito objavila spisak 
činovnikakoji su tužilidržavu
koja ih je zakinula za naknade iz 
radnihodnosa. Inicijativačlana
AZLP-aRadenka Lacmanovića 
da se premijer prekršajno kazni kao 
odgovorno lice u Vladi, odbijena 
je.Lacmanovićuijavnostijeostalo
samo da konstatuje da Savjet 
AZLP-aprimjenjuje selektivnu
pravdu. 

„Zamislitedanekoposlije7-8
godinatužidržavuzatrieura”,jedna
jeodizjavapremijeraMarkovića
koja bi trebala da ilustruje alavost 
državnih službenika i njihovu

● NA PUTU DA OVE GODINE 
TUŽBAMA PREMA DRŽAVI 
PREMAŠE PROŠLU: 
Zgrada MUP-a
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roš lo  j e  v i še  od  40 
godina od potapanja 
starognaseljaPlužinena
sjeveruCrneGore,kadasu

izgradnjom brane Mratinje za potrebe 
HidroelektranePiva,kućeiimanja
mještana ostala na dnu dubokog, 
vještačkog,Pivskogjezera.Zanjih
jeizgrađenonovonaseljenaobodima
duge, plavo-zelene vodene površine, 
alinisusvisadržajiživotananovoj
lokaciji, kako je prilikom prisilnog 
iseljenjaobećano.

Daleke 1975. godine između
OpštinePlužineiEPCGnapravljen
je sporazum i potpisan ugovor kojim 
seElektroprivredaobavezaladaće
izgraditi infrastrukturneobjekte
za nove Plužine, saobraćajnice
zasela imjesnecentreodsječene
akumulacionim jezerom, lokalne 
p u t e v e  u  g r a d s k o m  c e n t r u , 
priključnicenamagistralniputkoji
prolazi kroz naselje, kanalizacione 
mreže,trotoare,parkinge,parkove,
sportsku halu, bazen...

Gotovoništaodnavedenognije
izgrađeno.Tačnije, realizovanoje
samo20-akodstougovorenog,ističu

izlokalneupravePlužina.
KolikajenebrigadržaveiEPCG

prema ovom kraju koji zauzima dio 
prostrane, bajkovite durmitorske 
regije,čijiseprirodnipotencijaliza
razvoj turizma promovišu u gotovo 
svim dokumentima, strategijama i 
planovimaMinistarstvaodrživog
razvoja i turizma, uvjerili smo se sami 

monitoring monitoring

Zarobljeno 
ili zapušteno 
Grupa od 12 putnika, turista iz budve, uputila 
se u posjetu prijateljima i rođacima u maleno 
selo nedajno, smješteno ispod gustih šuma 
borova i jela, podno vrhova durmitora. detalji 
sa tog putovanja odslikavaju kolosalnu 
neodgovornost vlasti prema ljepoti koja nam 
je podarena   

p

od moRa do duRmitoRa

dok su jedinstvene 
prirodne ljepote 
turističkih mjesta 

na Crnogorskom primorju 
uništene prekomjernom 
gradnjom, čime su izgubile 
epitet visokokvalitetnih 
turističkih destinacija, 
poput budve na primjer,  
izuzetne prirodne 
vrijednosti crnogorskih 
planina ne mogu se 
u značajnijoj mjeri 
turistički koristiti jer su – 
nedostupne

nebrigu za državu. Premda bi
mnogo korisnije bilo da premijer 
nešto uradi povodom višegodišnje 
neodgovornost i  minis tara  i 
strarješinadržavnihorganakojisu,
inatećisesazaposlenima,državina
grbačunatovarilimilionskeštete.

Država idalje imastrategiju
odv r aćan j a  z apos l en ih  od
ostvarivanja njihovih  prava. Dopune 
i izmjeneZakona o državnim
službenicima inamještenicima,
kojesupočeledaseprimjenjuju
od 1. jula, uslovljavaju pokretanje 
postupaka za ostvarivanje prava iz 
rada ped sudovima, prethodnim 
pokretanjem mirnog rješavanja 
radnog spora pred nadležnim
organom.Pritomejepredviđena
zastrarjelostnovčanihpotraživanja
u roku od tri godine od dana 
nastanka obaveze. A po sudovima 
idalječameslučajevi izradnog
prava koji datiraju od prije 10 i 
više godina. 

Na ovonedjel jnoj  sku-
pš t inskoj  rasprav i  o 
r eba lansku  budže ta ,

poslanik Raško Konjević je upitao 
zašto se Ministarstvu prosvjete 
povećavabudžetzabrutoplateza
13,5 miliona eura, a nema novog 
zapošljavanja. Da li se tu radi o 
isplaćivanjunekihdugovaprema
zapošljenima? Iz Vlade nijesu 
odgovorili.   

Predrag NIKOLIĆ

Sredinom maja Savjet 
azlp-a odbio je da 
prekršajno kazni 

vladu, iako je utvrdio da je 
nezakonito objavila spisak 
činovnika koji su tužili 
državu koja ih je zakinula za 
naknade iz radnih odnosa. 
inicijativa člana azlp-a 
Radenka lacmanovića da se 
premijer prekršajno kazni 
kao odgovorno lice u vladi - 
odbijena je

proteklog, julskog vikenda.
Grupaod12putnika, turista

iz Budve, uputila se u posjetu
prijateljima i rođacimaumaleno
selo Nedajno, smješteno ispod gustih 
šuma borova i jela, podno vrhova 
Durmitora.Raspoređeniutrisolidna
automobila, uputili su se na izlet u 
planine.PutnedioniceodBudve
prekoCetinja,PodgoriceiNikšićapa
svedoPlužinaupriličnosudobrom
stanju,iakojeizgrađenoirenovirano
dalekoodmodernihsaobraćajnica
kakveseočekujuuzemljiukojoj
je turizam glavna privredna grana.

Međutim,pravihororzavozače
nastajeunastavkuputaodPlužina
prema malom seocetu Trsa, na putu 
za Nedajno. 

Na samom kraju dugog mosta 
na izlazu izPlužina,koji
presijecavještačkojezero,

nestajepuniasfaltpaseizrovanii
oštećeniuzaniputnastavljakroz
čitavniz tunela, izbrojalismo12,
zastrašujućihkrivudavihmračnih
pećina,neobrađenihbetonomibez
ikakvog osvjetljenja. O ogledalima 
koja bi pomogla u oštrim krivinama, 
ni govora.

Većinanašihputnikanijenikada
posjetila ovaj kraj, pa je njihovo 
iznenađenje izgledom i stanjem

putnog kolovoza bilo veliko. Nisu 
moglivjerovatidauturističkojCrnoj
Goripostojeovakviputevi,zapušteni
i netaknuti  decenijama. 

Veliku opasnost predstavlja 

nezaštićena ivicaputaporedkoje
se otvara ambis, duboka litica koja 
vodi direktno u jezero. Od pada u 
jezerovozačeštitejedinosasušeni
buseni trave, nema putne ograde, 
limene,kameneiližičane,svejedno.
Potrebna jemaksimalnapažnja i
oprez prestravljenih putnika da se 
pređeovadionicaputa izprošlih
vjekova. Put do Trse nastavlja se kroz 
predjele sa livadama i pašnjacima, 
prepunimplaninskogcvijeća,preko
velikog broja rupa koje se teško 
zaobilaze. Pogotovo kada vam u 
susret idu ogromni, dupli šleperi 
koncesionara, natovareni svježe
nasječenimstablimadurmitorskih
borova i jela.

U gorem stanju je, kažu uOpštini, magistralni put 
Plužine−ŠćepanPolje,koji

vodikagraniciCrneGoresaBiH.
Tajputudužiniod30-akkilometara
i pedeset loših tunela izuzetno je 
rizičan.KaoidijelomonajkaTrsi
iovajjeizgrađenuzivicukanjona
vještačkogPivskog jezera, koje
jepotopilostariput.Zbogstalnih
odronaiusovačestojeuprekidui
zimi i ljeti.

Pivsko jezero postalo je grobnica 
zamnogenesrećnevozače.Samo
u posljednjih desetak godina smrt 
na dnu jezera zatekla je mnoge koji 
su kolima sletjeli sa nedopustivo 
neobezbijeđenogputa.

Podaci  govore kako je od 
izgradnje akumulacionog jezera 
naovimputevimaživot izgubilo
oko20osoba,međukojimaijedan
profesionalnironilac.Tijelamnogih
nikadanisupronađena,jerjedubina
jezeraoko160metara,dokjenajveća
dubina Pivskog jezera oko 220 
metara.

Zb o g  n e b r i g e  d r ž a v e  i
neodgovornostiEPCGPivskojezero
ostalovječnagrobnicazanjih,dok
su putnicima i turistima ovi putevi 
cestestraveiužasa.

DalijeEPCGnovimPlužinama,
najmlađemgradunaBalkanu,vratila
makar dio prihoda od HE Piva, 
koji  na godišnjem nivou  iznose 
desetine miliona eura i zašto su 
putevi toliko zapušteni, pokušali smo 
dobiti odgovore u lokalnoj upravi u 

na kraju dugog mosta 
na izlazu iz plužina, 
koji presijeca jezero, 

nestaje puni asfalt pa 
se izrovani i oštećeni 
uzani put nastavlja kroz 
čitav niz tunela, izbrojali 
smo 12, zastrašujućih 
krivudavih mračnih pećina, 
neobrađenih betonom 
i  bez osvjetljenja. o 
ogledalima koja bi pomogla 
u oštrim krivinama, ni 
govora. veliku opasnost 
predstavlja nezaštićena 
ivica puta pored koje se 
otvara ambis, duboka litica 
koja vodi direktno u jezero. 
od pada u jezero vozače 
štite jedino sasušeni  
buseni trave
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monitoring marketing
Plužinama.

„PutPlužine−Trsaregionalnog
jekaraktera,dokjeonajkaŠćepan
Polju magistralni put, o njima brigu 
vodidržavaanelokalnauprava“,
kazao je Vladimir Knežević, glavni 
administrator Opštine. On je potvrdio 
daEPCGnijeispunilasvojeobaveze
uizgradnjiinfrastruktunihobjekata,
seoskih puteva i lokalnih ulica na 
teritorijinovoggrada.Izgrađenaje
samojednaulaznaulicauPlužine,
dokizlaznenema,kazaojeKnežević.

Razlog za nebrigu za razvoj 
Plužina iseoskihnaseljau
Opštini,Kneževićvidi iu

tomeštouPlužinama20godinavlast
držiSocijalističkanarodnapartija.Na
pitanjestižulidonjihsredstvakoja
Vladaizdvajazaprivredniituristički
razvojsjevera,Kneževićnavodi:

„Ne dobijamo ni ono na šta 
imamo pravo, a u projektima razvoja 
sjevernihopštinanasnema.Plužine
su jedina opština na sjeveru koja nije 
korisnikEgalizacionogfonda“.

UpitanjujefondVladeosnovan
kaojedanodnačinafinansiranjamanje
razvijenih lokalnih samouprava. 

Planinski masiv Durmitora 
predstavlja najvrjedniji segment 
planinsko-turističkogpotencijala

daleke 1975,  
između opštine 
plužine i epCG 

potpisan je ugovor 
kojim se elektroprivreda 
obavezala da će izgraditi 
infrastrukturne objekte 
za nove plužine, 
saobraćajnice za sela i 
mjesne centre odsječene 
akumulacionim jezerom, 
lokalne puteve u gradskom 
centru, priključnice na 
magistralni put koji prolazi 
kroz naselje, kanalizacione 
mreže, trotoare, parkinge, 
parkove, sportsku halu, 
bazen... Gotovo ništa nije 
izgrađeno

CrneGore,jedanjeunizuslogana
kojekoristedržavne institucije,
Nacionalnaturističkaorganizacija,
Ministarstvo održivog razvoja
u svojim dokumentima i mnogi 
drugi, prilikom promovisanja 
planinskog turizma. Izmišljani su 
mnogividovi turističkeponude
na planinama, poput „hajking end 
bajking“ projekta bivšeg ministra 
turizma, Predraga Nenezića, u 
kampanji Biciklom preko planina, 
ili ono „bed and bajk“, koja nije 
dala rezultata.

Organizuju sedžipijade, ture
džipovimanazvane -Prsten oko 
Durmitora, koje prolaze jednim 
dijelom opisanim putevima. Navedene 
ture prolaze kroz Nacionalni park 
Dumitor u kome naplatna taksa iznosi 
3eura.Kojeubiraiukojesvrhe,
nije poznato.

Sagrađenasuetnoselakojana
teritorijiopštinePlužineraspolažu
sa oko 500 kreveta.  Kako će
turisti,korisnici turističkeponude

durmitorske regijestićidosvojih
odredištaljetiilizimi,zaturističke
eksperte u Ministarstvu turizma nije 
toliko bitno. 

Plejada ministara u ovom resoru 
uspjela je u jednom, obje 
turističkeregijeučinilajena

izvjestan način nepristupačnim.
Dok su jedinstvene prirodne ljepote 
turističkihmjestanaCrnogorskom
primorju uništene prekomjernom 
gradnjom,čimesu izgubileepitet
v isokokval i te tnih  tur is t ičkih
destinacija,poputBudvenaprimjer,
sa druge strane, izuzetne prirodne 
vrijednosti crnogorskih planina ne 
moguseuznačajnijojmjerituristički
koristiti jer su – nedostupne.

Obećanjacrnogorskihministara
nisu pratila djela, pa su tako mnoge 
naručeneiskupoplaćenestudije i
planovi o razvoju planinskog turizma 
– ostale mrtvo slovo na papiru. A oni 
prešlinanove,unosnefunkcije.

Branka PLAMENAC

● RESTIORAN I APARTMANI NEDAJNO
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drustvo
v

Ozbiljna profesija 
bez statusa

Crnogorsko društvo još nije na pravi način priznalo 
psihologe i psihoterapeute. trenutno bilo ko može da 
se bavi psihoterapijom, a da ne trpi nikave posljedice. 
S druge strane, psihoterapeuti s potrebnim znanjem i 
nakon dugogodišnje skupe edukacije, muku muče da 
započnu legalno privatnu praksu 

k

pSiHoteRapija:  dRŽava ne uvaŽava,  pojedinCi ne Razumiju 

psihoterapija 
je u Crnoj Gori 
profesija s 

najprobematičnijim 
pravnim  statusom, 
tvrdi psiholog i 
komunikolog Radoje 
Cerović.  prema 
njegovom mišljenju, 
ogromna je teškoća 
to što  ne postoji 
zakon o psihološkoj 
i psihoterapeutskoj 
profesiji 

drustvo
v

ao najaktuelnija polja 
djelovanja,Udruženje
psihologa Crne Gore
(UPCG) ,  fo rmi rano

prijedvijegodine,izdvaja,između
ostalog, predlog zakona o psihološkoj 
djelatnosti,utvrđivanjestandarda,
normi,stručnognadzora  icijena
usluga u toj oblasti.

Samonaosnovučinjeniceda
su te aktivnosti tek u planu, jasno 
je da profesija koja bi trebalo
da brine o mentalnom  zdravlju 
ljudi, i sama boluje od mnogih 
boljki, te da je mjesto psihologa i 
psihoterapije u crnogorskom društvu 
vrlo problematično.Čini  se, s
približno istimbrojemproblema,
opterećenajeipercepcijapojedinca
premastručnjacimakojibitrebaloda
unaprijedekvalitetnjihovogživota
ipružepomoćurješavanjuteškoća,
koje  ometaju njihovo svakodnevno 
funkcionisanje.

Rad na sebi, za psihoterapeuta, 
tvrdestručnjaciizteoblasti,nikad
se ne završava, a sve to zahtijeva 
“velikaličnaifinansijskaulaganja
profesionalaca,jerčestoinstitucije
ne prepoznaju značaj te  vrste
edukacija”. 

SituacijauCrnoj
Gori,sličnokaoiu
regionu, zabrinjava.  
UPCG je   2016.
godine proslijedilo na 
mišljenje i postupanje  
Vladi  radni tekst   
budućeg zakona o
psihološkoj  praksi. 
Međutim,Mistarstvo
o b r a z o v a n j a 
s e  o g l a s i l o 
n en a d l e ž n im ,  a
Ministarstvo zdravlja  
je  dobilo zadatak da  
vodi radnu grupu, 
koja se ni do danas  
nije okupila.  Prema 
propisima,UPCGne
možedasankcioniše
z l o u p o t r e b e  u 
oblasti psihoterapije 
i savjetovanja,  ali 

možedapomogneudefinisanju
standarda i zakonskih regulativa u 
ovoj oblasti. 

Psihoterapijajejednaodprofesija
s najprobelmatičnijim pravnim
statusomuCrnojGori,tvrdipsiholog
i komunikolog Radoje Cerović.  
Prema njegovom mišljenju, ogromna 
je teškoćašto nepostojizakono

psihološkoj i psihoterapeutskoj 
profesiji.

„ S t a n j e  j e  d o  t e  m j e r e 
problematičnoda,recimo,ukoliko
nekopoželidapromijeniprofesiju,
paispredsvojekućeokačireklamu
da je psihoterapeut,  niko mu ništa 
nemože.Netvrdimdajebilogdje
u svijetu to idealno riješeno, niti da 
su rješenja jednostavna. Potrebno je 
uključitiširokumetodološkulepezu
aktivnosti, da bi se  na adekvatan 

načinregulisalataprofesija.Takođe,
kod nas nema nikakve garancije  da 
je osoba koja se bavi psihoterapijom 
završilačakipsihologiju,akamoli
ono što je još neophodno za 
psihoterapeutski  posao, a to su 
postdiplomske psihoterapeutske 
škole”,kažeCerović.

Trebalo bi da se zna da završen 
fakultetpsihologijeninakakavnačin
nije garancija da bi osoba mogla da 
sebavipsihoterapijom.Mogućeje,
objašnjavaCerović,obratitisetakvim
ljudima za psihološko savjetovanje,  
„alitoneuključujeradnabilokojoj
vrsti dijagnoze”. 

UCrnojGori,kažeon,psiholozi
imajumogućnostdaradekaoklinički
psiholozi u domovima zdravlja i 
bolnicama i kroz privatnu praksu. 

„Zbog toga što naše pravo
ne prepoznaje  psihoterapiju kao 
profesiju,kolegekojesuakreditovane
i imajupotrebna stručnaznanja
nailaze na velike probleme pri 
otvaranjuprivatneprakse.Prinuđeni
su damjesecima, nekad, čak i
godinama rade polulegalno, dok ne 
nađunekimodel,kojiimomogućava
da „prečicama” otvore legalno
privatnu praksu ili psihološka 
savjetovališta.”

Radpsihologauokviruzvaničnog
zdravstvenogsistema,kažeCerović,
podrazumijeva uključivanje u
multidisciplinarnu praksu, u sadejstvu 
spsihijatrima.Onističekakojedobro
štojetavrstapraksezaživjelaida
bi sistem u toj oblasti  tako i trebalo 
dafunkcioniše.

U skladu s neriješenim statusom 
profesije,objašnjavaCerović,
je i percepcija psihologa i 

psihoterapije kod pojedinaca. On 
smatra da ne postoje adekvatni izvori 
informisanjaotojoblasti,poredtoga,
malojenevladinihudruženja,koja
sebavepsihološkomprofesijom,
UPCGjeteknedavnoosnovano...
Stavprosječnoggrađaninanaše
državepremapsihoterapiji,kaže
Cerović, tipičanjezapatrijahalna
društva i anahron. 

Jasmina Đukić, psihološkinja i 
geštaltpsihoterapeutkinja, takođe,
kaovelikupoteškoćuviditoštone
postojiistitucionalniokvirpodržan

ranije.  
Cerovićskrećepažnjuinaveliki

broj ljudi koji se, bez adekvatnog 
obrazovanja,  najčešće preko
društvenihmreža, reklamiraju
kaonekokomožepomoćiraznim
nenaučnimmetodama.

Pojam „lajf koučinga”, na
primjer,neštoještoseprilično
„rasteglo” u praksi. Istina je 

dauCrnojGoriimaozbiljnihljudi,
koji se bave, na primjer, poslovnim 
kučingom.Međutim,problematični
suoni„učiteljiživotnihvještina”,
kojiprimjenjujuraznenenauačne
metode, obećavajućimogućnost
spektakularneživotnetransformacije.

PremariječimaJasmineĐukić,
u jednom trenutku veliki broj ljudi 
koji su se prestavljali kao „glasnici 
sreće”,lajfkoučeviislično,počeli
suseidentifikovatispsiholozima.
Ipak, njen je stav da  se sve manje 
nasijeda na takve pojave, uprkos tome 
štosubilenovinanatržištu,obilovale
slatkorječivošču i privlačnim
pakovanjem. 

Izazovi života i stres koji su
sveprisutniuživotu savremenog
čovjekaunašemdruštvu,nameću
potrebuzačešćimkonsultovanjem
stručnepsihoterapijske pomoći.
Nažalost,pokazaloseupraksi,zatu
vrstupomoćidolaziseobičnokasno.

Psihoterapija, saglasna je i 
Đukićeva,nije„kaoštovećinamisli
uslugakojutražimosamoondakad
namje teško”. ICerović tvrdida
ne postoji  jednostavan odgovor na 
pitanjekadajevrijemedasezatraži
pomoćodpsihoterpeuta.

„Odlazak kod psihoterapeuta 
trebalobida ljudi doživljavaju,
recimo, kao odlazak u teretanu. Nema 
potrebe da nas nešto boli da bismo 
otišliu teretanu.Međutim,onog
trenutka kada  sumnjamo da imamo 
neku vrsti psihološkog problema, 
koji bi mogao da bude  na bilo koji 
načinkarakterisanakaodijagnoza
ili, ako tonije, stvarapoteškoće
usvakodnevnomfunkcionisanju,
tada je sasvim sigurno  vrijeme da 
seobratimoprofesionalcu.Tosu
psihijatriipsiholozi“,kažeon.

Dragana ŠČEPANOVIĆ

jasmina Đukić, 
psihološkinja 
i geštalt 

psihoterapeutkinja 
smatra da se,  ipak, stav 
o psihoterapeutima kod 
potencijalnih korisnika 
minulih godina 
mijenjao nabolje. Sve 
to, kaže Đukić, uz veliki 
napor psihoterapeuta, 
pa se sada, recimo, 
ne poistovjećuju s 
psihijatrijom, kako je to 
bilo ranije  

sistemom,   kojibiomogućavao
psihoterapiju. 

„Naime,psiholoziizformalnog
obrazovan ja  mogu  ponud i t i 
usluge psihološkog  savjetovanja, 
psihijatri takođemoguponuditi
medikamentnu terapiju, dok jedino 
psihoterapeuti mogu ponuditi uslugu 
psihoterapije.Ljudičestonemaju
dovoljno informacija i pojmove
usluga„brkaju”,zatojevažnodase
znaodkogaigdjeseštamožedobiti
iliočekivati“,kažeona.

 Ona smatra da se,  ipak, stav o 
psihoterapeutima kod potencijalnih 
korisnika minulih godina mijenjao 
nabolje.Sve to, kažeĐukić, uz
veliki napor psihoterapeuta, pa 
sesada, recimo,nepoistovjećuju
s psihijatrijom, kako je to bilo 
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Svi ljudi u svijetu vode 
isto porijeklo 

Često ljudi kažu da vode porijeklo od nekog ko se 
doselio desetak ili dvadesetak generacija unazad iz 
neke druge oblasti ili zemlje. ovakve konstatacije 
su besmislene ako se uzme u obzir da je u periodu 
do deset generacija unazad on imao oko 1000 
predaka, a on uzima u obzir samo jednog od njih

m

Od ovce Doli do zuba
monitoR: Godinama se govori o tome da su naučnici vrlo blizu 

toga da na vještački način čovjeku nadoknade neki prirodan organ, 
na primjer izgubljenu ruku, nogu ili zub. Dokle su stigli?

obRadoviĆ: Sve dok 1997. godine ovca Doli nije bila klonirana, 
naučnici nisu znali odgovor na pitanje da li se geni mogu reprogramirati. 
Reprogramiranje gena je osnov za regeneraciju, odnosno stvaranje 
organa. Poznati nemački nobelovac Hans Špeman je 1938. godine 
zamislio eksperiment kloniranja sa ciljem da se da odgovor na ovo 
pitanje. Kloniranjem odrasle životinje dokazano je da se geni mogu 
reprogramirati, a time se i teorijski pokazalo da bi se mogli regenerisati 
organi. Danas se razvijaju metode da se to i postigne, a verovatno će 
zub biti prvi organ koji će se regenerisati pomoću stem ćelija. Po nekim 
predviđanjima to bi moglo da se desi možda i u narednih nekoliko 
godina. Samo je pitanje vremena kada će moći da se regenerišu i drugi 
organi. Potrebno je naći način da se izvrši uspešno reprogramiranje gena 
i pokretanje onih gena koji su odgovorni za formiranje datog organa.

monitoR:  Da li će to dovesti i do produžetka ljudskog života o 
čemu se toliko sanja? 

obRadoviĆ: Jedan od teorijski mogućih načina da se produži život 
je i primena stem ćelija. 

intervjuintervju

ONITOR: Često se 
govori o iznenađujućim 
otkrićima kad je riječ 
o DNK analizama u 

okviru velikog svjetskog projekta o 
porijeklu stanovništva. Otkud toliko 
interesovanje? 

OBRADOVIĆ: Danas se mnogo 
govori oDNK analizama koje
omogućavajudaseupoređivanjem
nekihspecifičnihsekvencimolekula
DNKodredisličnostizmeđujedinki
i raznim analizama izvedu neki 
zaključci.Takvaistraživanjamogu
imatiznačajazanaukukadaseradi
o izučavanjuevoluciječovjekaili
nekih drugih organizama, a mogu 
imati  značaja  eventualno i za
istoričare,akoomogućavajudase
prati kretanje naroda u toku istorije, 
kako bi se eventualno došlo do 
zaključaka o nekim istorijskim
događajima.Međutim,većinuljudi
danas zanima odgovor na pitanje od 
koga oni vode poreklo. Takvo pitanje 
nemanikakvogsmisla.Jaimmogu
dati odmah odgovor i bez ikakvih 
istraživanja.Sviljudiusvetuvode
istoporeklo isvisubliži ilidalji
rođaci.Čestočujemkako ljudi, i
tonesamolaici,većčestoi ljudi
od struke,kažudavodeporeklo
od nekog ko se doselio desetak ili 
dvadesetak generacija unazad iz 
neke druge oblasti ili zemlje. Ovakve 
konstatacije su besmislene ako se 
uzme u obzir da je u periodu do 10 
generacija unazad on imao oko 1000 
predaka, a u periodu do 20 generacija 
unazad oko 1.000.000, a on uzima u 
obzir samo jednog od njih, a druge 
zanemaruje.Tiprecisuobičnodošli
iz raznih krajeva sveta i pripadali 
suraznimetničkimgrupama,pa i
svako od nas vodi poreklo od ljudi 
iz raznihdelovasveta.Genetske
analize upravo i pokazuju da narodi 
kojiživeunekojzemljisuumanjoj
ilivećojmerisličnimaltenesasvim
drugim narodima širom sveta. Da bi 
laici shvatili kolika je utopija tragati 
za svojim poreklom treba prethodno 
dapojasnimnekečinjenice.

dR danko obRadoviĆ, Redovni pRofeSoR molekulaRne bioloGije i Genetike 
na pRiRodno-matematiČkom fakultetu univeRziteta CRne GoRe

Danasusvetuživiokosedam
milijardi ljudi.To jezastrašujuća
cifraakoseuzmeuobzirveličina
ljudske populacije u prošlosti.  Tolika 

populacijauperspektivionemogućava
čovekudaracionalnokoristiprirodne
resursenaplaneti i timeugrožava
drugeživotinjskeibiljnevrste,kao

i sopstvenu egzistenciju. Nauka 
procenjuje da je pre oko 10.000 
godinana čitavoj planeti živelo
samo oko milion do deset miliona 
stanovnika. Analizom molekula 
DNK i proračunomnaučnici su
došlidozaključkadajeefektivna
ljudska populacija vrste homo sapiens 
(savremeni čovek) u toku svoje
istorije u jednom momentu bila 
samo oko neverovatnih 10.000 – 
100.000jedinki,pa jepravočudo
da je ljudska vrsta uspela da opstane. 
Populacija je rasla sa razvojem nauke 
imogućnostimačovekadastvori
dovoljno materijalnih sredstava za 
egzistencijuvećepopulacije,paje
sa industrijskomrevolucijom(pre
oko300godina)počeladavrtoglavo
raste. 

MONITOR: Šta je još zanimljivo 
iz daleke prošlosti? 

OBRADOVIĆ: Pre 2000 godina 
živelojenevišeodoko300miliona
ljudi,  toliko je bilo i pre 1000 godina, 
da bi pre 500 godina bilo oko 500 
miliona, pre 200 godina je bilo oko 
milion ljudi, pre 100 godina oko 1,7 
miliona, a pre samo 50 godina oko 
3,5miliona.Zastrašujućaječinjenica
da danas na planeti verovatno ima 
višeživihljudinegoštoimamrtvih,
ako bi prebrojali sve mrtve koji su 

postojali od nastanka savremenog 
čoveka(homosapiensjenastaopre
oko150.000−200.000godina)pa
dodanas.Naučnicismatrajudabi
na zemlji broj ljudi trebalo da bude 
oko 50 puta manji da bi se prirodni 
resursi racionalno koristili i da bi 
čovekidrugeživotinjskeibiljnevrste
mogledugoročnoopstati,štoznači
da je planeta enormno prenaseljena. 

Ako uzmemo u obzir da je svako 
od nas u periodu do 10 generacija 
unazad imao oko 1000 predaka, 
do 20 generacija unazad trebalo 
bi da ima oko  milion predaka, do 
30 generacija unazad oko miljardu 
predaka, a do 40 generacija unazad 
oko1000milijardipredaka(možemo
smatrati da na svakih 100 godina 
imaoko4−5generacija).Hiljadu
milijardi ljudi, koliko bi trebalo svako 
od nas teorijski da je imao predaka 
u periodu do 40 generacija unazad, 
nikadaniježivelonaplaneti,pato
ukazuje da je svako od nas u prošlosti 
imaozajedničkepretkesadrugim
ljudimanejednom,većmnogoputa.
Vidimo da se geni kroz populaciju 
širevelikombrzinom.Ovoznačida
ukolikojedanKinezdođedaživiu
CrnuGoruiostavipotomstvo,svaki
Crnogoracmožeteorijskinaslediti
neki njegov gen za manje od 20 
generacija,aukolikoseCrnogorac
naseliuKinu,ondaćesvakiKinez
nasleditinekiCrnogorčevgenza
oko 30 generacija, a za samo oko 
35generacijagenisvakogčoveka
naplaneti (ukoliko jepopulacija
na nivou sadašnje - oko sedam 
milijardi)semoguprenetinasve
drugestanovnikeplanetekojiće
živetiposle35generacija,odnosno
svačijigenićebitipotpunopomešani
sa genima svih drugih ljudi na planeti, 
kao kada se meša špil karata za poker. 

MONITOR: I pored toga  mnogi 
ljudi tragaju za porijeklom... 

OBRADOVIĆ: S obzirom na to 
da je broj ljudi na planeti u prošlosti 
bio daleko manji nego sada, jasno je 
da je cirkulacija gena bila i mnogo 
brža tamogde je bilomigracije
stanovništva. Ta migracija je bila 
izmeđupojedinih jakoudaljenih
delovasvetadostaograničenazbog
geografskihpreprekainerazvijenih
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Fenomen naučnika 
iz prirodnih nauka 

monitoR:  Kakvi su uslovi u Crnoj Gori za naučna istraživanja? 
obRadoviĆ: Uslovi zavise od ulaganja u određenu naučnu oblast. U 

prirodne nauke i tehniku je potrebno mnogo više materijalnih ulaganja 
nego u društvene nauke. Međutim, mi imamo jedan fenomen u Crnoj 
Gori, a to je da upravo naučnici iz oblasti prirodnih nauka, bez obzira 
na jako mala ulaganja, imaju najviše naučnih radova publikovanih u 
prestižnim naučnim časopisima, a naučnici iz društvenih nauka najmanje.

sredstava transporta, ali danas kada 
ljudi cirkulišu širom sveta geni 
putuju nesmetano velikom brzinom. 
Određene razlikekod ljudikoje
sunastalekaoprilagođavanjena
različiteusloveživota(bojakože,
boja kose, telesnaveličina itd.)
predstavljaju samo razlike kod ljudi 
uodređenomuskomsegmentu,a
kadaseupoređujurazlike,morajuse
uzetisvigeniucelini.Tako,sećam
se kada sam ja bio student, moj 
profesorgenetikejegovorioojednoj
studiji koja je pokazala da analizom 
proteina (koji suproizvodigena)
kod jedne grupe Nemaca i crnaca iz 
Afrikeutvrđenesumanjerazlikena
tim genima nego kod te iste grupe 
Nemaca i druge grupe Nemaca iz 
drugogregionaNemačke.

Danas postoji dosta komercijalnih 
firmi u svetu koje pojedincima
uslužnovršeanalizenjihovogporekla
zanovčanunadoknadu.Sobziromna
činjenicekojesamizneo,teanalize
nemaju nekog smisla i reklamiraju 
seuglavnomizfinansijskihrazloga
radisticanjaprofita.

MONITOR:  Često se polemiše 
i o porijeklu Crnogoraca. Kako to 
komentarišete?

OBRADOVIĆ:Odgovarajući
na prethodno pitanje dao sam 
u dobroj meri odgovor i na ovo 
pitanje, odnosno da je besmisleno sa 
genetskog aspekta tragati za svojim 
poreklom.

MONITOR: Šta najviše utiče 
na karakter ljudi: okolina, geni, 
vaspitanje…

OBRADOVIĆ: Istraživanja
senajviševršena jednojajčanim
blizancima, pošto su oni genetski 
identični, pa se prate razlike u
osobinama kod njih i eventualno 
pripisujuuticajuokoline.Međutim,
odgovora na ovo pitanje nauka za 
sadanema.Mogućejemoždaida
je procenat uticaja gena i okoline 
na osobine u svakom konkretnom 
slučaju,kod svake jedinke, jako
različit.

MONITOR: Koje osobine 
nasljeđujemo od predaka? 

OBRADOVIĆ:Nasleđujemo
sveonoštodefinišugeni,akoliko
nanekujedinkuutičugeni,akoliko

okolina,zasadasenezna.Uobičajena
jepojavadasenekeosobineneće
ispoljiti kod potomka u narednoj 
generaciji, većda se ispolje tek
poslenekoliko,pačaki tekposle
više desetina generacija. Te osobine 
nemorajubiti samo izgled,već,
nažalost,možebitiinekabolest.

MONITOR: Prema naučnim 
istraživanjima neke karakterne 
osobine stičemo s godinama, a neke 
su već zapisane u našoj DNK. Šta 
pokazuju Vaša istraživanja?

OBRADOVIĆ:Kaoštosamveć
rekao, niko nije do sada odgovorio na 
pitanje koliki je udeo osobina koje su 
nasleđeneprekoDNK,akolikiudeo
onihkojesustečenepoduticajem
okolineutokuživota.

MONITOR: Bogato istraživačko 
iskustvo stekli ste u inostranstvu 
radeći u SAD-a, Kanadi, Rusiji… 
Kakvi su uslovi da to primijenite u 

Crnoj Gori?
OBRADOVIĆ: Jako loši.Za

molekularnu biologiju su potrebna 
jako velika materijalna ulaganja.

MONITOR: Vi ste jedini u Crnoj 
Gori razvili metodu za detekciju 
bakterije Ervinia amylovora kod 
biljaka, koja je postala standard 
u pedeset zemalja svijeta. Šta 
omogućava primjena te metode, 
kakve su njene prednosti?

OBRADOVIĆ:Omogućavada
se brzo i pouzdano utvrdi prisustvo 
te bakterije, a to je potrebno jer se 
radi o biljnoj bolesti koja se suzbija 
urgentnim uništavanjem delova biljke 
ilinajčešćecelebiljke,kakobise
suzbiloširenjezaraze.Zatosemora
brzo i pouzdano utvrditi postojanje 
bakterije, kako se ne bi greškom 
uništilezdraveplantaže.

Veseljko KOPRIVICA
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ljudi, ljudi

UROŠ ĐURIĆ
Umjetnik: 
,,Hrvatska je u samom 

korenu jugoslovenske škole. 
To treba otvoreno reći. Kod 
njih je fudbal prvo došao. 
Imali su zrelije igrače i zreliju 
infrastrukturu. Uvek su dobro radili. Nisu 
oni slučajno dovedeni u Partizan ’45. kao 
oslonac. Nikako ih ne treba potcenjivati. 
Šta je prednost Hrvata u odnosu na nas u 
društvenom smislu, pa se to oslikava i na 
fudbal? Kvalitet je i na jednoj i na drugoj 
strani sličan. Međutim, oni su spremni da 
uhapse svog bivšeg predsednika vlade 
Ivu Sanadera i da ga drže u zatvoru zbog 
pronevere’’.

(vreme)

STOJADIN MITIĆ
Nišlija oglasio, preko 

interneta, da prodaje bubreg 
da bi platio struju: 

,,Pitaju me, kako ćeš?! Pa 
lepo! Ja znam da to nije legalno, ja to znam, 
ali sam primoran. Moja supruga je bolesna, 
treba joj struja za inhalator, morali su da 
nam ostave bar jednu fazu zbog njenog 
stanja“.

(dW)

ERMIN BRAVO
Glumac: 
,,Kao društvo koje je izašlo iz 

rata, naravno da je mnogo ljudi 
sa PTSP-om, mnogo ljudi koji ne 
znaju, mnogo koji ga i tretiraju jer 
je ozbiljan. Vjerujem da je svako  
ko je bio u ratu na neki način 
oštećen. To je nešto o čemu se ne govori 
mnogo, na neki način je tabu tema, ne 
znamo ni šta bi sa tim. Postoje ljudi koji 
ozbiljno pate od toga, u ovom slučaju baš 
muškarci. Kada su problemi sa emocijama, 
muškarci o tome ne govore. Ne bi se trebalo 
- u ovakvim malo konzervativnijim i malo 
primitivnijim društvima, kao što je naše. 
Rodne uloge su podijeljene tako da su 
emocije ostavljene za žene, a muškarci o 
tome ne govore i nemaju problema sa tim,  
a stvar je zapravo vrlo ozbiljna’’.

(RSe)

Nadežda Čačinovič
Profesorica Filozofskog fakulteta u 

Zagrebu i članica Nove ljevice: 

,,U politici bi moralo biti pluraliteta, 
inače smo u pretpolitičkom stanju, 
diktaturi i tako dalje. Znamo da smo 
različiti pa se moramo dogovoriti. 
Pozivanje na unaprijed dano ili 
konačno ostvareno jedinstvo uvijek je patološko’’.

(portalnovosti.com)

Dragana Mićalović
Glumica: 

,,Svako iskustvo, bilo 
životno ili poslovno, na neki 
način, menja čoveka. Svakog 
dana se iznova upoznajem, i 
ta draž otkrivanja sebe mi se 

najviše dopada. Smernice u karijeri su one gde se 
ja osećam dobro. Jedan veliki čovek, meni veoma 
bitan, jednom je rekao: ,,Uspeo sam, jer sam sačuvao 
dostojanstvo i bio glumac”. 

(večernje novosti)

Erlend Lu
Norveški pisac gost 

Međunarodnog sajma knjiga 
u Herceg Novom:

,,Vrlo mi je drago što sam 
došao ovdje prije izbijanja Trećeg svjetskog rata, pošto 
ste vi, kako razumijem vrlo agresivan narod. Ali, hoću 
da skrenem pažnju šta se dešava u svijetu u kojem i 
važne osobe ne čitaju knjige”.

(fos media) 

Marjan Vajda
Slovernački trener nakon 

povratka u stručni tim Novaka 
Đokovića: 

,,Tenis nije filozofija, već je sport 
između dva muškarca. Ako želi da 
njime vlada onda mora naporno da 
trenira, igra mečeve i ima jaku psihu. Kada vidite dobrog 
protivnika na drugoj strani mreže morate se koncentrisati 
kako da ga najbolje izbacite iz ritma i gde da pošaljete 
lopticu, a ne da razmišljate o Budi. Drago mi je što smo 
uspostavili te prioritete i mislim da je Novak, zahvaljujući 
njima, znatno napredovao posle 13 nedelja saradnje”.

(b92)

Milena Dravić
O svojim glumačkim 

počecima kod reditelja 
Františeka Čapa: 

,,Čap je češki redatelj 
koji je došao živjeti u 
Sloveniju i njemu se dopao 

scenarij Vladimira Paskaljevića (oca redatelja Gorana 
Paskaljevića) za film Vrata ostaju otvorena koji je, nakon 
velike ture ratnih filmova, došao 1959. sa suvremenom 
temom. Odlučili su ga raditi s glumcima iz svih krajeva 
bivše Jugoslavije. Mi nismo bili svjesni što se s filmom 
desilo dok nismo došli na festival u Pulu. Doživjeli smo 
takve ovacije da je to bilo nestvarno. Publika nas je 
nosila na rukama, skidala je s nas odjeću, kao da su u 
pitanju najveće rock grupe. E, to smo doživjeli s tim 
filmom. Ja sam odmah dobila novu ponudu, što je bilo 
važno da ne nestanem’’. 

(novi list)

Anđelko 
Akrap 
 
Hrvatski demograf: 

,,To je podatak da je Hrvatsku 
u proteklih pet godina napustilo 
najmanje 300 tisuća stanovnika. Da je u toj brojci 
sažet sav jad naše zemlje’’.

(večernji list)

Aleksandra 
Jerkov

Poslanica Demokratske stranke 
u Skupštini Srbije: 

,,Svaki dan koji Šešelj provede u 
skupštinskoj klupi, a ne u zatvorskoj ćeliji dan je u kom 
vidimo da on ima zaštitu i podršku svog nekadašnjeg 
učenika Aleksandra Vučića”.

(klix.ba)

Mira Banjac
Glumica:
,,Mladi sada nemaju vremena ni za sebe, nemaju vremena ni da se druže. 

Oni nemaju vremena ni da vode ljubav. Mi smo ipak radili u jednoj pozitivnoj 
dokolici. Ja nikada neću da kažem ‘u moje vreme’. Svako vreme ima svoju 
estetiku, svoje zahteve, i tako treba da bude. Međutim, u svakom vremenu treba 
razmišljati o stvarima koje će doći i možda ih nisu naučili kao što nas jesu, a to je 
- da morate naučiti da radite za druge”.

(danas)

Predrag-Gaga 
Antonijević

Reditelj:

,, Problem je taj prokleti 
partokratski sistem, da moraš 
biti član partije da bi nešto uradio, da moraš biti bilo šta 
bilo gde, a tako dolazi do negativne selekcije, gde se biraju 
partijski poslušnici, a ne kvalitetni i moralno nezavisni ljudi. 
To je dovelo do kompletne erozije društva. Tako smo došli 
do situacije da se postavljaju pacovi da čuvaju slaninu’’.

(blic)

,,Crna Gora je za 12 godina 
od sticanja nezavinosti 
preskočila vjekove’’. 

milo Đukanović u 
intervjuu za italpresse
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Trudnice u Srbiji 
priželjkuju otkaz

Stotinu trudnica 
i porodilja 
širom Srbije 

mjesecima je u 
bizarnoj situaciji 
– firma u kojoj su 
radile je propala, 
one su službeno 
i dalje u radnom 
odnosu, ali ne 
primaju plate i 
doprinose

trziste
v v

marketing

aleksandra Cvetanović iz niša ( fotografija) je 
u osmom mjesecu trudnoće. U firmi Hendi tel, 
lancu za prodaju mobilnih tehnologija, radila je 

devet i pol godina i za to vrijeme, kaže, plaća nikada 
nije kasnila. Od početka godine je na održavanju 
trudnoće. Kod kuće su je krajem maja zatekle loše 
vijesti: više od 200 poslovnica njezine tvrtke u 
cijeloj Srbiji zatvoreno je preko noći. Oko 900 ljudi 
je postalo tehnološki višak, a Aleksandra je jedna od 
100 „zaštićenih od otkaza“ jer je u drugom stanju. 

„Do 15. juna je nekog i bilo u firmi dok su 
se papirologijom riješili otkazi, a od tada nema 
nikoga. Firma je u Agenciji za privredne registre 

i  dalje aktivna, a mi smo u 
radnom odnosu, ali nikakva 
prava ne možemo ostvariti”, kaže 
Aleksandra za DW. „Nemamo 
nikakva primanja, ni zdravstveno, 
ni socijalno osiguranje. Nemamo 
kome dati ni doznake! Trudnice su 
primile posljednju plaću za mart, 
a rodilje za april.”

Zakonom zaštićene od otkaza, 
ali ne i od beznadne situacije u 
kojoj su se našle. Vrte se u krug 
već dva mjeseca jer im nitko 
ne odgovara na pitanja, niti u 
poduzeću, niti u institucijama. 
Zdravstvene knjižice su im 
ovjerene do kraja godine, ali onog 
trenutka kada im se zdravstveno 
osiguranje ne bude uplaćivalo 
dva mjeseca – ostat će bez njih.

„Najveći problem je što nam 
svi kažu ‘vas štiti država, ne brinite, 
vi ste trudnica, vas će svuda 
primiti, vas nitko neće odbiti, 
vaše dijete nitko neće vratiti’, a 
nitko nam ne kaže na koji način 
da ostvarimo svoja prava i kome 
da se obratimo.”

U Agencij i  za privredne 
registre jasno stoji nova adresa 

firme koja je još uvijek aktivna,  kao vlasnik i direktor 
upisan je jedan bugarski državljanin. Piše da je Hendi 
tel u blokadi od 31. maja zbog skoro 300 milijuna 
dinara duga. Zbog toga banka traži pokretanje 
stečaja kako bi naplatila svoja potraživanja. 
Aleksandri i kolegicama je rečeno da će biti angažiran 

stečajni upravnik. 
Dok svi traže svoj dio kolača, mlade majke i 

trudnice kucaju na sva vrata koja za njih ostaju 
zatvorena. Aleksandra kaže da nitko prstom nije 
mrdnuo dok žene koje žive u Beogradu nisu izašle 
na ulicu.

DW do zaključenja teksta nije dobio odgovore 
od ministra rada zorana Đorđevića premda su 
odgovori obećani u Ministarstvu. Zaštitnik građana, 
pak, tvrdi da je odgovorio trudnicama i rodiljama, ali 
samo tako što ih je uputio na Inspekciju rada kojoj 
su se one već obraćale.

U međuvremenu, protest majki natjerao je 
premijerku Anu Brnabić na reakciju pa je jedan 
poziv premijerke riješio mnogo toga. Naložena je 
izvanredna inspekcija, a ministar financija naložio 
je poreznu inspekciju. Munjevito je pronađen i novi 
direktor firme, bugarski državljanin. Javnosti su data 
obećanja da će se problem riješiti.

To se nadaju i radnice Hendija među kojima 
se nalaze i žene koje su ostale u drugom stanju 
neposredno uoči gašenje firme. One nisu stigle u 
firmi ni pribaviti rješenje o trudničkom bolovanju, 
koje je nužno kako bi im država uplaćivala novac.

Pojavljivanje novog direktora firme Hendi tel 
konačno omogućava trudnicama i rodiljama da 
zakonski riješe svoj status, kaže za DW odvjetnik za 
radno pravo Dalibor Lazović. Objašnjava da, ukoliko 
se pokrene stečajni postupak, sva prava i obaveze 
firme prelaze na stečajnog upravitelja kao i da je 
pokretanje stečajnog postupka razlog za otkaz 
ugovora o radu zaposlenim trudnicama koje su 
„zarobljene” u ovoj situaciji.

„Međutim, zakon daje diskrecijsko ovlaštenje 
stečajnom upravitelju da određenim zaposlenicima 
uruči otkaz ugovora o radu ili ih ostavi u radnom 
odnosu do okončanja stečajnog postupka. Jedina 
dobra stvar je što bi imale konkretno lice, odnosno 
stečajnog upravitelja, s kojim mogu riješiti svoj 
trenutni status“, kaže Lazović. 

naša sagovornica Aleksandra Cvetanović 
već polako gubi nadu. „Stvarno je strašno 
kad se ne nalazite nigdje, vrtite se u krug, 

i nitko vam ne daje baš nikakav odgovor. Nama 
bi čak odgovaralo da dobijemo otkaz pa da bar 
možemo da primamo naknadu s biroa. Sve bi nam 
više odgovaralo od ovoga.”

Dw.de
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oko nas oko nas

ještani sela Skakavac, 
udaljenogodBerana
svega osam kilometara 
magistralnim putem 

premaPodgorici, zatražili su
od lokalneuprave i državnih
institucija da preduzmu mjere 
čijibi ciljbiopuna turistička
valorizacija vodopada koji se 
nalazi iznad njihovog naselja. 

Vodopad Skakavac, koji se 
nalazi u blizini magistralnog puta  

Skakavac u zapećku
vodopad Skakavac, zajedno s nekoliko pećina, 
predstavlja prirodni dragulj i lako može postati 
turistička atrakcija i zbog činjenice što se nalazi u 
neposrednoj blizini magistralnog puta.njegova 
blizina, međutim, do sada nije imala nikakvog 
uticaja na to da se ovaj lokalitet koji zrači 
nestvanom ljepotom približi turistima

m

beRane: neiSkoRiŠĆeni potenCijali zajednosnekolikopećinaoko
njega, predstavlja prirodni dragulj 
i lakomožepostati turistička
atrakcija. 

Tome se nadaju i mještani. 
Ukolikoopština i država, uz
uređenjeprilaznihputevaistaza,
ljudima približe vrijednosti
ovog jedinstvenog i netaknutog 
prirodnog kompleksa. 

„Vodopad Skakavac  se 
nalazi iznad sela, sa svoje 
istočnestranepredstavljapravu
turističkuatrakciju.Radi seo
fascinantnomvodopadu koji
nastaje od bistre vode koja dopire 

iz obližnjih pećina i koja se
dalje niz sigu i stijene sliva 
premaselu iulivauLim.Sve
je to vajano božijom rukom
tako da svako ko se primakne 
ovom mjestu ostaje bez daha“,  
kažemještaninZorko Tmušić, 
ističućidaseuprkos tomeovo
mjesto još uvijek nalazi negdje 
nakrajusvijeta.Onkažedasu
dosadjedinonekistručnjaciviše
neformalnodolazili,konstatujući
da je u pitanju prostor zanimljiv 
zadetaljnijaproučavanja.

„Nigdječaknepostojinitabla
koja bi putnike namjernike i 
turisteupućivalanaobilazakslapa
Skakavac, na nepuni kilometar 

od  g lavnog  mag i s t r a lnog 
puta. Krajnje jevrijemedase
institucije zainteresuju za ovo 
mjestokojemožedasepretvori
unajposjećenijeizletišteunašoj
opštini,odčegabisvizajedno
imalikoristi“,smatraTmušić.

Selo Skakavac broji tridesetak 
domaćinstava. Tu žive
bratstvaTmušić, Tijanić, 

Šćekić, Boričić, Vojinović 
i Raičević. Svi oni ističu da
je  velika šteta što ništa nije 
preduzeto da ovo mjesto dobije 
naznačaju.

„Skakavacposjećujuljudiiz
inostrantva,ameđunjimaimai
Arapa. Nije nam poznato kako su 
čulizaprirodnuraskošvodopada
Skakavac, ali su oduševljne onim 
štovide.Nekiodnjihsupričalida
vjeruju da je voda iznad našeg sela 
ljekovita. Oni prosto ne mogu da 
vjeruju da je priroda mogla nešto 
ovakodaizvaja“,kažeTmušići
napominje da rijetki i neplanirani 
gosti s oduševljenjem isprobavaju 
njihovedomaćespecijalitete,voće
ipovrće.

„Ako bismo bili pomalo 
neskromni,moglibismoreći i
kako ih oduševljava ljubaznost 
mještana.Alimismorazočarani
štoimadostaljudiizCrneGore
i spodručjanašeopštinekoji
nijesuničuli začudoprirode
iznadnašegsela.Zatosukrivi
onikojisuzaduženiza razvoj
turizmanasjeveruCrneGore.Oni
nijesu svjesni da bi, uvezivanjem 
svihvrijednosti,oddomaćehrane
do drugih pogodnosti s kojima 
raspolažemo,odSkakavcamogao
dasenapraviturističkiraj“,kaže
Tmušić.

Mještani ističudaposebnu
atrakciju predstavlja i  kompleks 
pećinaiznadvodopada.

„Veoma su zanimljive tri 
pećine.PoznatesukaoOvčja,
GoveđaiKozja.IzOvčjeizvire
pitkavoda.Goveđajevelikaiima
ulaz i izlaz, u njoj su za vrijeme 
ratnih godina spas pronalazili 
nesamožiteljiSkakavcanegoi
mnogihokolnihsela,dokjeKozja
manja,ali, takođe,prelijepa“,

kažeovajmještanin.
Pećineobilujumnogobrojnim

hodnicima i ukrasima, što bi ih 
svrstalomeđunajljepše,nesamo
nasjeveru,većučitavojCrnoj
Gori.

„ I s p o d  v o d o p a d a  j e 
svojevremeno bilo dosta vodenica. 
Sve su se preselile u prošlost, ali 
postojinagovještajdaćeneke
od njih biti obnovljene. Voda 
izvodopada ječarobna, jerse
iznad nje nalazi šuma, tako da 
sunčeva svjetlost u dodiru s
vodom upotpunjavane stvarno 
bajkovitu atmosferu“, kažu
mještani. 

Sličnesuocjene odbornice
D e m o k r a t a  u  l o k a l n o m 
parlamentu Milice Labudović. 
OnasmatradasuBeranegradkoji
raspolaževelikimpotencijalima
za razvoj turizma. „U našem 
gradu turizam je, ipak, nedovoljno 
razvijen, a  stanje je tako loše 
samo zbog nemara i nebrige 
lokalne samouprave za vrijeme 
vladavine Demokratske partije 
socijalista,   neplaniranja i 
usmjeravanjamale količine
sredstava u razvoj turizma od 
straneVladeCrneGore.Našgrad
raspolaževelikimbrojemrijeka,
planina, kanjona, planinskih 
jezera. Imamo sve što nam je 
potrebno, samo to treba iskoristiti 
na pravi način.Ne smijemo
zaobilaziti i zapostavljati blago 
koje imamo“,kažeLabudović.
OnaukazujedajeopštinaBerane
zahvaljujućiočuvanojživotnoj
sredini i bogatom kulturnom 
nasljeđuposebnopogodnaza
razvoj seoskog turizma.

„Rad na razvoju seoskog 
turizma predstavlja strategiju 
l oka lnog ,  a  s amim t im  i 
regionalnog razvoja. Razvijanjem 
seoskogturizmapoboljšaćemo
ekonomsko s tanje ,  a  una-
prijedićemo iživotnusredinu.
ULubnicama imamoprimjer
bavljenja seoskim turizmom, ali 
senećemozaustavitina tome.
Neophodno je dio sredstava 
usmjeriti na adaptaciju imanja i 
porodičnihkućaiudrugimselima

Sve o brizi vlasti 
biće jasno 
ako se zna da 

nigdje ne postoji 
tabla koja bi putnike 
namjernike i turiste 
upućivala na obilazak 
slapa Skakavac, na 
nepuni kilometar od 
glavnog magistralnog 
puta, koji bi se lako 
mogao pretvoriti u 
najposjećenije izletište 
u opštini, od čega bi svi 
zajedno imali koristi
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oko nas oko nas
kojaimajuvelikipotencijal“,kaže
Labudovićeva.

Premanjenimriječima,pored
Žabljaka,Kolašina,Rožajai
uBeranamapostojeplanine

pogodne za ski-staze. Ali su one 
neiskorišćenipotencijal.

„Vlad i  Crne  Gore  n i j e
bilo interesantno da izdvoji 
sredstvakoja ćeusmjeriti na
osposobljavanje makar ski staze 
nanašimLokvamaiistoimenog
hotela.Takođe,usmjeravanje
sredstava zaostaje i za obnavljanje 
vjerskih objekata i rekonstrukciju 
spomenika kulture koji naš grad 
čine privlačnim i za razvoj
ku l tu rnog  tu r izma“ ,  kaže
Labudovićeva.

Prema njenom mišljenju od 
posebnogznačajazaBeraneje
realizacijaprojektaputaBerane− 
Lubnice−Kolašin.„Jednadionica
ovogputajeurađena,alinastavak
izavršetak radovačekamo.U
okviru ovog projekta od izuzetnog 
značajajetunelkojipovezujeski
-centarKolašinsJelovicom“.

Skakavac pripada mjesnoj 
zajedniciDonjeZaostro.Prostire
seiznadmagistralnogputaBerane
–Bijelo Polje odmah nakon
izlaskaizTifranskeklisure.Od
prvihdoposljednjihkućanaselja
vodimakadamskastaza,dužine
okokilometaripo.Mještaniističu
da je njihovo selo jedno od rijetkih 
kojenemanimetarasfalta.

„Naše selo je jako plodno 
i bogom je dato za bavljenje 
poljoprivredom i stočarstvom.
Krajnjejevrijemedaseasfaltiraju
naši seoski putevi, jer to je 
jedan od uslova da se i vodopad 
Skakavac uknjižiu turističke
mape kao lokalitet od izuzetne 
važnosti“,kažeZorkoTmušić.

Koliko je jošneotkrivenih
ljepotasamonateritorijiBerana?
Kolikobiseraprirodečekana
turističku valorizaciju? Za
centralne vlasti interesovanje za 
sjeverzavršavasenaCrkvinama.
Kojikilometardalje,napadinama
Jezerinaitajkunskimhotelimapo
Kolašinu.

Tufik SOFTIĆ

Smrt vreba 
i na moru 

tragedija porodice 
izahiri iz Slovenije 
dogodila se tako što 
je tzv. banana, koju je 
vukao skuter, udarila 
u turistički brodić. 
od siline udarca na 
licu mjesta su smrtno 
stradali majka (35) i 
sin (10), dok je kćerka 
(13) teško povrijeđena. 
otac (36), koji je sve to 
posmatrao sa obale, 
nekoliko sati nije 
mogao da dođe sebi. 
zato se gradom brzo 
proširila glasina da su 
na velikoj plaži stradale 
četiri osobe

c

ljetnje tRaGedije 

ijeli grad je od utorka 
ušoku“, kažedirektor
l o k a l n e  Tu r i s t i č k e
organizacije Fatmir 

Đeka.Onpozivanadležnedapotpuno
istražeokolnostikojesudoveledo
tragedije u kojoj je u utorak, na 
početkuVelikeplaže,stradalodvoje
mladih ljudi iz porodice Izahiri, 
državljaniSlovenije.

Nesrećasedogodilatakoštoje
tzv. banana, koju je vukao skuter, 
udarilauturističkibrodić.Odsiline
udarca na licu mjesta su smrtno 
stradalimajka(35)isin(10),dok
jekćerka (13) teškopovrijeđena.
Otac(36),kojijesvetoposmatrao
sa obale, nekoliko sati nikako nije 
mogaodadođesebi.Zatosegradom
brzo proširila glasina da su na Velikoj 
plažistradalečetiriosobe.

E p i l o g  t r a g e d i j e  s u  d v a 
mlada života izgubljena zbog
neodgovornosti,takođe,mladihljudi.
Utokujeistraga,atužilacjevozaču
skuteraodrediojednomjesečnipritvor.
Đekanapominjedaposljednjihdana
dobijaju primjedbe turista i mještana 
nadivljanje vozača skutera i na
drugim lokacijama na ulcinjskoj 
rivijeri,posebnonaBojani.

Sličnih scena imapočitavom
Primorju,  a  ni  oni  sa bolj im 
pamćenjemsenesjećajukadasu
kažnjenineodgovornivozačiskutera.
Oni koji voze unajmljene skutere 
nijesu dužni da polože nikakav
ispit.Mnogimaseodnjihčinidaje
upravljati skuterom isto kao i voziti 
motor na kopnu. Tragedije nijesu 
slučajnost.

Funkcioner Uprave za pomorsku 
sigurnost Žarko Lukšićkažeda
državamorapreventivnodjelovati.
Nepoznavanjećudimora i rijeke

ni oni sa boljim 
pamćenjem se ne 
sjećaju kada su 

kažnjeni neodgovorni 
vozači skutera. oni koji 
voze unajmljene skutere 
nijesu dužni da polože 
nikakav ispit

dovelojedodvatragičnadogađaja
napočetkuovesezoneuUlcinju.
NaušćuBojaneutopio semladi
Nikšićanin(24),anaVelikojplažipet
godinamlađiRožajacJakestrujei
rodomi,odnosnovrtačeupijesku,su
poteškoćekojenemogudaprebrode
ninajboljiplivači.

Kada ima talasa  opasnost 
se još naglo povećava.
Mnogi se  zabrane ulaska 

u vodu prilikom visokih valova ne 
pridržavaju.Nekineshvatajudaće
ihvjetaristruja,akoleženadušeku,
brzoodvućidalekoodobale.

„Uprkos našim upozorenjima i 
visoko istaknutoj crvenoj zastavici 
ljudi se  kupaju, nesvjesni opasnosti u 
kojumoguupastiudjelićusekunde.
Posebno se ovo odnosi na mlade”, 
kaže spasilacArdijan. „Ljudi se
opuste, a kada ih struje povuku, 
počinjudasebore.Todovodido
gubitkasnage,akodslabijihplivača
i panike, što je uglavnom kobno”.

Da je panika najgora smatra 
i Petar-Peso Batrićević, 
čovjekkojijenaušćuBojane

spasiovišeod70ljudi.Širinamoćne
rijeke, varljivi beskrajni plićak,
nevidljive struje, sve su to opasni  
faktorikojeonikojisuprviputtu
nemogudashvate.„Ljudiseopuste
zaplivaju,aondaihnaglopovuče
matica i za tren su prepušteni jakoj 
struji.Refleksnopokušavajudase
plivanjem izbore sa rijekom, a  to je 
nemoguće,štosevišeborite,više
seumarate.Umordovodidogrčeva,

gubitka daha i snage, a onda stvari 
pođupozlu”,kažeon.

Direktor Uprave pomorske 
sigurnosti Safet Kočan upozorava. 
„PodručjegdjeseBojanaulivau
Jadranskomore jeveomaopasno
zakupačejertuimavelikihvrtloga
i struje su izuzetno jake, iako tako 
neizgledanaprvipogled.Činise
da je voda tu veoma plitka i da ne 
možedoćidonesreća,aliutrenutnku
možedasedesidanekogapovuče
vir idaupadneuvodeničep.Taj
čepsestvarakadaimateslojvode,
zatim sloj pijeska pa još jedan sloj 
vode koji se nalazi ispod pijeska. 
Kadnekoupadneutajčepveoma
ga je teško spasiti jer je brzina struja 
velika,aveomajeteškodoćidolica
koje potone”. 

Tek nakon nesreća u junu i
početkomjulanadležnisuapelovali
naposjetioceplažadapoštujupravila
ponašanja. „Kupanje nadrugim
djelovimaobalenijepreporučljivo,
pogotovonaušću rijekeBojane
gdje postoji potencijalna opasnost 
od jakih struja i naglih promjena 
dubina.Takođe,jakestrujeiveliki
talasinapodručjuVelikeplaže i
AdeBojaneuUlcinjuzahtijevaju

dakupačibuduposebnoobazrivi”,
upozorilisuizJavnogpreduzećaza
upravljanjemorskimdobromCrne
GoreiCrvenogkrstaCrneGore.

Batrićevićističedanemanikakve
table upozorenja ni sa jedne stane 
ušća.„StojinašpicuodAdecrvena
zastava,alimalokohaje.Ljudise
kupaju,šetajunasamomušću,iako
jedan korak dovodi do nevolje”. 

Punerukeposlaimajuspasilačke
s lužbe  ko je  su  ovdje  dobro
organizovaneičineihiskusniljudi.
Uređeneplažeoivičenesubovama,
spasioci ih budno nadgledaju, ali, 
kako navode, potrebni su i spasioci 
namoru,makarnaskuterimaakoveć
nema helikoptera, kao u razvijenijim 
turističkimzemljama.

Da bi se ispoštovala odredba da 
nasvakih50metarauređenihplaža
mora biti jedan spasilac, na ulcinjskoj 
rivijeri u julu i avgustu trebalo bi da 
ihbudečak380.Zakupcitvrdedaje
tonemogućeiakosamonaVelikoj
plažiovegodinečakdevetkupališta
krase tzv. plave zastavice dok se na 
još dvije sprovode pilot projekti.  

Bivši direktor ulcinjskog Doma 
zdravlja, primarijus dr Gani 
Karamanaga, smatra da  

predstavniciOpštine,Komunalnog,
policije i zakupaca kupališta, trebaju 
da  dogovore što bolju koordinaciju 
kako bi se smanjile nesreće na
moru. „Takav sastanak imali smo 
nakon 2006., u kojoj je bilo deset 
utopljenja, i on je urodio plodom, 
jer smo iz godine u godinu imali 
manje utopljenja”. On ukazuje da 
setragedijedogađajukadajemore
uzburkano,posebnonaVelikojplaži,
koja je potpuno otvorena prema 
pučini.

SpasiocimanaVelikojplažigdje
dnevnobude i 100.000kupača,
mnogo posla zadaju i djeca koja se 
izgube. To se dešava svakodnevno. 
Jošvišesrčanibolesnici.Najčešći
smrtni slučajevi na ulcinjskim
plažamadešavajusezbogsrčanog
udara: osoba se pregrije na suncu, 
naglouđeuvodui,zbogslabogsrca,
doživiinfarkt.Dokdođeekipahitne
pomoćiizgrada,čestobudekasno.

Mustafa CANKA 
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horizonti horizonti

Raspad čarolije  
Hrvatsko se društvo godinama  nalazi 
u stanju verbalnog građanskog 
rata. nogometna je lopta,  u jednom 
trenu, sa scene potjerala beskonačne 
sukobe koji se vuku još od vremena 
drugog svjetskog rata. a onda se na 
otvoreni autobus kojim je reprezentacija putovala od 
aerodroma do centra zagreba popeo marko perković  
thompson i čarolija se zajedništva raspala

h
rvatskaseneželiprobuditi
iz nogometne ekstaze. 
Desetak dana nakon 
završetka Mundijala 

slavlje ne prestaje. Euforija je
počelačimjehrvatskanogometna
reprezentacijaušlaufinaleSvjetskog
prvenstva u Rusiji. Nastavljena 
je njenim nevjerojatno masovnim 
dočekomuZagrebu, kada jena
ulice izašlooko550 tisuća ljudi,
što je gotovo 14 posto ukupnog 
stanovništva Hrvatske. Slavlja su 
se potom  multiplicirala i razgranala 
cijelomdržavom,dabisenakoncu
prelila i preko granica: u utorak je 
izbornikaZlatkaDalićaunjegovom
rodnomLivnuvatrenopozdravilo
nekolikodesetakatisućagrađana.

Sigurno je da Hrvatska ima 
razloga slaviti. Velika je stvar da 
reprezentacija jedne male zemlje 
dospije tako visoko, da osvoji srebro. 
Oduševljenje izaziva i načinna
koji su se momci borili. Ovdje 
kažu,ostavili su srcena terenu.
Anapočetkunitkoimnijedavao
gotovo nikakakve šanse. Hrvatski 
je nogomet, uglavnom u vlasti 
HDZ-oveklijentelističkemreže,
godinama propadao, natopljen 
skandalima svake vrste, od 
financijsko-korupcijskihdo
političkih.Neposrednoprije
početkaSP-anavišegodišnju
je kaznu zatvora osuđen
njegovneformalnigospodar
ZdravkoMamić,kojiodpravde
bježiuMeđugorje.Nekiodključnih
igrača u Rusiju su otputovali
opterećeni sudskimpostupcima.
Navijačiratujusupravamaklubova,
stadionska se publika prorijedila. Od 
takvogblataizbornikjeDalićusamo
nekoliko mjeseci napravio medalju 
prvu do zlata.

Inozemni odjeci tog uspjeha 
hrvatskoj su javnosti došli kao melem 
na ranu. Ne samo da je stekla status 
nogometne velesile, nego je Hrvatska 
odjednompostalasveštoinačenije

- uspješna, pristojna, pozitivna, silno 
simpatičnazemljica,kojomsenjeni
građanisrazlogommoguponositi.
Nacijajeushićenajerširomsvijeta
pobirerespekt ipoštovanje.Zbog
reprezentacije,ali izbognavijača
strani je mediji nazivaju „svjetskim 
prvacima srca“. 

Na koncu, Hrvatska je razdragana 
zbog odsustva ideoloških sporova, što 
jesasvimnovasituacija,euforično
proglašena novopronađenim

zajedništvom. Naime, hrvatsko 
se društvo godinama  nalazi u 
stanjuverbalnoggrađanskog

rata. Nogometna je lopta 
brzopotezno, u jednom 
trenu, sa scene potjerala 
beskonačnesukobekoji
se vuku još od vremena 

Drugog svjetskog rata i 
sama postala centar oko 

kojeg se cijela zemlja vrti. 
ZatrajanjaSP-anijesedogodio

nijedanincident,nijednase-inače
nastadionimapriličnouobičajena-
proustaškaparolaniječula.

A onda se na otvoreni autobus 
kojim je reprezentacija 
putovala od aerodroma do 

centraZagreba-putoddvanaest
kilometara koji je trajao više od 
šest sati, jer su ulice bile krcate 
narodom-popeoMarkoPerković
zvani Thompson i čarolija se

zajedništvaraspala.Pjevačpoznat
kao ikona radikalne, ustašolike 
desnice - jedna od njegovih pjesama 
počinjeustaškim„Zadomspremni!“
pozdravom, na svom je repertoaru 
znao imati i notorne ustaške pjesme 
koje govore o klanju Srba - nije bio 
predviđenslužbenimprogramom,
ali na njegovom su sudjelovanju 
inzistiraliizbornikDalićinekiigrači.
Nemožesetvrditidasuimmotivibili
nacionalistički.ZavrijemeMundijala
dio je hrvatske reprezentacije javno 
navijaozasrpskogtenisačaNovaka
Đokovića,kaoštojeiovajnavijaoza
njih.Hrvatskisunogometašitražili
Thompsona jer je on dio njihova 
glazbenog ukusa. Poznato je da 
preferirajucajke.Odmalihnogu
rastu na takvoj muzici. Neosjetljivost 
na političke konotacije koje uz
Thompsona idu posljedica su slabe 
obrazovanosti,aliičinjenicedajevrh
nogometne organizacije godinama 
natopljenpolitičkimdesnilom.

Zato su vjerojatno bili šokirani 
kad se pokazalo da Hrvatska ne 
dijeli oduševljenje njihovom 

pjevačkomakvizicijom.Čim se
Thompsondohvatiomikrofona,
publikasepočelaosipati.Slijedioje
hladan tuš iz svijeta. Inozemni mediji, 
koji su s divljenjem pratili uspjehe 
hrvatske nogometne vrste, odjednom 
suostalizgranutizbogangažiranja
jednog, kako su ga nazvali, naci-
rokera. Ugledni je Financial Times 
tako konstatirao da je njegovim 
sudjelovanjem Hrvatska sama sebi 
zabilaautogol.Ljutadesnica,kojaje
preko Thompsona pokušala prisvojiti 
uspjeh na Mundijalu, odjednom je 
podivljala.Pokrenulajeprostačku
kampanju protiv nekoliko glumica, 
kojesuse javnokritičkiosvrnule
na angažiranje kontroverznog
pjevača.Dijelommedija, ali još
višedruštvenimmrežamaprokuljala
je rijeka vulgarnih uvreda i prijetnji. 
LovnavješticeuHrvatskojjejako
omiljen sport, još od devedesetih. U 
tojevrijemenasličannačinotjerana
velika glumica Mira Furlan. Ili, po 
svijetuumeđuvremenunagrađivana
književnicaDubravkaUgrešićtekse
nedavnovratilausvojZagreb.

Orkestriranjem hajke proslava 

nogometnog uspjeha degenerira u 
novu potragu za neprijateljima. U 
poziv na progon onih koji u tome 
ne pokazuju dovoljno entuzijazma. 
Takojebajkaozajedništvuokončana
novim podjelama. Nacionalno se 
jedinstvo pretvara u jednoumlje, 
u kojem se hoće satrati svaki
drugačijiglas.Pitanje jekakoće
se u novonastaloj situaciji postaviti 
politika.Hoćelišutnjomohrabrivati
ludiloilićegapokušatizaustaviti?

Kradući šou reprezentaciji,
predsjednicadržave iskoristila je
nogomet za dizanje vlastitog rejtinga. 
Pretvorilaseunajvećunavijačicu,

kakojeironizirajućinazivajuneki
mediji.Upadala jeu svlačionicu
igrlila igrače,paradiralaokićena
navijačkimbojama, skakala je i
plesalaposvečanojloži,Putinupred
nosom,izljubilajetrofejštosuga
osvojili Francuzi… Izgleda da se 
isplatilo.KolindaGrabar-Kitarović
poduplalajebrojsvojihfanovana
društvenimmrežama.Mnogićereći
da joj to osigurava vrlo dobar start u 
izbornu godinu. Ali za tvrdnje da je 
uMoskvivećosvojilaidućimandat,
ipak je malo prerano.  

PremijerAndrejPlenković
ponašao se mnogo diskretnije, 
štoneznačidaisamnijesklon

instrumentalizaciji nogometnog 
srebra. U završnici Mundijala 
kompletnu je vladu odjenuo u 
kockaste dresove. S jedne strane, 
konvergiramu činjenica da je
uspjeh reprezentacije podigao 
razinuoptimizmaucijelojdržavi.
S druge mu strane ne odgovara 
štojeZlatkoDalićpostavionove
kriterije uspješnosti, ne samo u 
nogometu,negoiucijelojdržavi.
Generalno tvrdisedabaš takav
trebaiHrvatskoj.Javnose traže
političkilideripomjerinogometnog
izbornika, koji je publiku osvojio 
s v o j o m  r a d n o m  e t i k o m   i 
rezultatima. Otvoreno se postavljaju 
za svaku vlast neugodna pitanja: 
ako je on mogao odvesti Hrvatsku 
dovrhasvijeta,zaštojepolitičari
ekonomskidržeprilijepljenomna
dno Europe.

neosjetljivost 
nogometnih 
reprezentativaca na 

političke konotacije koje uz 
thompsona idu posljedica 
su slabe obrazovanosti, 
ali i činjenice da je vrh 
nogometne organizacije 
godinama natopljen 
političkim desnilom. zato su 
vjerovatno bili šokirani kad 
se pokazalo da Hrvatska ne 
dijeli oduševljenje njihovom 
pjevačkom akvizicijom. 
Čim se thompson dohvatio 
mikrofona, publika se počela 
osipati
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● KRADUĆI ŠOU 
REPREZENTACIJI 

ISKORISTILA 
NOGOMET ZA 

DIZANJE VLASTI-
TOG REJTINGA: 
Kolinda Grabar 

Kitarović, 
predsjednica 

Hrvatske
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svijet i mi

tRampovi SuSReti  bliSke vRSte Sa CRnom GoRom

Sitan žeton, 
za poruke saveznicima   

prema nekim tumačenjima,  Crna Gora je pala 
na sto kao „sitan žeton” kojim tramp saveznike 
dodatno ucjenjuje da povećaju budžet za odbranu 
i time rasterete Sad. to je ono što je mislio da kaže 
„mirotvorac“ tramp: neću da amerikanci ginu u 
ratu koji će izazvati agresivni Crnogorci. barem 
dok sve članice zapadne vojne alijanse to ne plate 
koliko su obećale.

n

Izbjegavanje istine 
Crnogorska Vlada i Američka ambasada u Podgorici zvanično su se 

oglasile nakon izjave američkog predsjednika Donalda Trampa - da su 
“Crnogorci snažan i agresivan narod te da mogu započeti treći svjetski rat”. 
U saopštenjima nije bilo ni riječi o spornoj izjavi već su naglašeni prijateljski 
i saveznički odnosi Crne Gore i SAD-a.

Mnogi mediji bliski vlastima imali su naslove u kojima su izbjegli riječ 
„agresivni“, tako da ispada da je Tramp rekao da smo prije svega jaki. Pa se 
potežu čak i asocijacije kako Tramp ipak poznaje crnogorsku crtu nepokornosti 
i zna da „Crnogorci ne ljube lance“.

svijet i mi

a  d r u g o m  s a m i t u 
S j e v e r n o a t l a n t s k o g 
saveza(NATO)zaredom
predsjednik Sjedinjenih 

AmeričkihDržavaDonald Tramp 
imaojesusretbliskevrstesaCrnom
Gorom.Iponovojeizazvaopažnju
javnosti i kritike. Na prošlogodišnjem 
samitu NATO-a Tramp je pred 
kamerama gurnuo crnogorskog 
premijera Duška Markovića s 
putaneposrednoprijezajedničkog
fotografisanjasliderimaAlijanse.I
to pošto je samo nekoliko nedjelja 
rani je  Crnogorcima čes t i tao
ulazakovajsavezištopodržavaju
„vrijednosti NATO “.

Ovog puta Tramp je uspio da 
ustalasaiBalkankadajerekaoda
su„Crnogorcisnažan iagresivan
narod tedamoguzapočeti treći
svjetski rat”. Veoma glasne kritike na 
Trampovračun,inizpodsmješljivih
komentara o njegovom nepoznavanju 
istorije regiona,  čule su se u
evropskim iposebnoameričkim
medijima . 

Prema dominantnim komentarima 
uameričkojštampi,tamankadase
pomislilo da predsjednik Tramp 
nemoženapraviti većuglupost
od nazivanja evropskih saveznika 
neprijateljimailiuvredanaračun
njemačkekancelarke ibritanske
premijerke, grešaka kod kraljice 
Elizabete Druge ili pak poslije 
„čuvene“pres-konferencijenakon
sastanka s ruskim predsjednikom 
Vladimirom Putinom u Helsinkiju, 
dogodio se intervju na “njegovoj 
televiziji” Foks Njuz. Tu je Tramp 
pokazaoizapanjujućenepoznavanje
američkeistorijeinjenihistorijskih

saveznika.
NaTrampovuizjavuoCrnojGori,

kojaje,ipakbilasamoprimjeručitavoj
pričioNATO-a,oštrojereagovaoi
nekadašnji glavnokomandujući
Alijanse američki generalVesli 
Klark. „KaobivšikomandantNATO
snaga,znamdačlan5postojidabise
spriječiorat.Upravozatojeaktiviran
samo jednom - poslije 11. septembra 
2001.CrnaGoraidalješaljesvoje
vojnike u Avganistan, zbog nas. 
ZabrinjavajućeječutiTrampakako
koristi ruske poente u razgovoru 
s Takerom Karlsonom oCrnoj
Gori”,napisaojeKlark.„Trampovi
komentari slabe NATO, daju Rusiji 
dozvolu da izaziva nevolje i na taj 
načinu stvaripovećava rizikod
obnavljanjakonfliktanaBalkanu”.

Endrju Vajs, potpredsjednik 
Ka r n e g i j e v e  z a d u ž b i n e  z a
međunarodnimir,kazao jekako
TrampovikomentarioCrnojGori
zvučekaoda supozajmljeni od

kremaljskihideja.„Koje,pobogu,
usadio u njegovu glavu ovaj štos o 
malenojCrnojGorikojabimoglada
pokrenetrećisvjetskirat?”,napisao
je Vajs na Tviteru.

Američki analitičar Januš 
Bugajski  je naveo da je pitanja 
Trampu tokom intervjua Foks 
televiziji  postavljao politički
komentator za kojeg se zna da se 
protiviAlijansiifavorizujeRusiju.
Noističedaoveizjavenećeuticatina
spoljnupolitikuSAD-a.“Američka
administracija ostaje posvećena
odbrani svih NATO saveznika, 
akomentariTrampaneutičuna
politiku.Trampuživaukontroverzi,
alijevjerovatnovećzaboraviošta
je rekaooCrnojGori”, rekao je
Bugajski.

Prema Njujork tajmsu,Crna
Goranije zemljaokojojTramp
često govori i stvari bimogle
biti slojevitije. Prema uticajnom 
liberalnom dnevniku, Tramp je u 
intervjuu izgleda sugerisao da je 
uzajamni pakt o odbrani NATO-a 

konfuzan,naročitokadasepostavi
pitanjezbogčegabinekiAmerikanac
morao da brani malu zemlju poput 
CrneGorekoja jevišeod5.000
milja daleko.

Odgovor na pitanje zašto bi 
NATObranioCrnuGoru,
podsjećaNjujork tajms,leži

učlanu5NATOsporazuma,ukom
senavodidaukolikojejednačlanica
Alijansenapadnuta,ostalečlanice
sudužnedajojpriskočeupomoć.
„TonaravnoneznačidaćeNATO
članicezaistaimoratidauđuusukob,
ako,naprimjer,SrbijanapadneCrnu
Goru“,pišeNjujork tajmsipodsjeća
dajetajčlan5potegnutzaistasamo
jednomitoneuslučajuBalkana,već
su ga potegle upravo SAD, poslije 
terorističkognapadauNjujorku11.
septembra 2001.

Član5.jetemeljNATO-a.NATO
se oslanja na vojnu superiornost 
SADkakobisesuočiosbrojnim
prijetnjama na evropskim granicama, 
međukojima suponovosnažna,
nuklearno naoružana Rusija i
napadi naoružanih ekstremista.
BilokojinagovještajdaSADnebi
bilespremnedapriskočeEvropiu
pomoć,jer-kakojeTramprekao,
evropske zemlje duguju „ogromne 
sume”, mogao bi da predstavlja 
udarac sposobnostima da se odvrate 
prijetnje.

Premanekimtumačenjima,Crna
Gorajepalanastokao„sitanžeton”
kojim Tramp saveznike dodatno 
ucjenjujedapovećajubudžet za
odbranu i time rasterete SAD. To je 
onoštojemisliodakaže„mirotvorac“
Tramp:NećudaAmerikanciginu
u ratukoji će izazvati agresivni
Crnogorci.Baremdoksvečlanice
zapadne vojne alijanse to ne plate 

izjava donalda trampa 
o Crnoj Gori upućuje na 
slutnje da novi globalni 

sukob velikih sila može 
da izbije zbog konflikta u 
malim državama. takvih 
primjera istorija je puna.
Gotovo da je opšte 
istorijsko pravilo da, 
kada velike sile žele da se 
međusobno obračunaju, 
čekaju da se povod nađe u 
sukobu malih
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svijet i mi
kolikosuobećale.

Trampodavnopokrećepitanje
oprivrženostiSAD-aAlijansi,koja
jeosnovana1949.radiodvraćanja
agresije ondašnjeg Sovjetskog 
Saveza.Trampaoptužuju da ne
razumijekakoNATOdjeluje.Glavni
Trampov spor sa NATO-om je oko 
novca-SADopominjedaplaćaju
mnogo više za odbranu od ostalih 
članicasaveza.

„To je bilo veoma nepošteno. Oni 
nisuplaćalivećsmomijediniimali
izdatkezavećinu,oninisuplaćali,
a mi ih branimo”, kazao je Tramp u 
intervjuu. „Dodajte to vašoj maloj 
jednačinioCrnojGori.”

NYT takođe piše  da  su
uvaženi bivši zvaničnici
za nacionalnu bezbjednost 

u ranijim administracijama u 
Vašingtonubiliopreznidaomoguće
prijemnovih,manjih članicana
načinkojinebiobezbijedioveću
sigurnost SAD-a ili Alijanse u cjelini. 
KaoprimjerjenavedenRobert M. 
Gejst, sekretar za odbranu bivših 
predsjednika Džodža V. Buša i 
Baraka Obame, koji je 2008. 
naglasio značaj nepokolebljive
privrženostičlanu5.Saveza-koji
obavezuje sve partnere u NATO-u.

Bezpominjanjabilokojedržave,
Gejts je ukazaonapotencijalnu
opasnostnovihčlanicakojeulazeu
Alijansuisasobomdonosepovećane
rizike.Utovrijemejevođenadebata
dalibiGruzijatrebalodabudedio
NATO-a.TadasuRusijaiGruzija
vodile rat i od tada proruske snage 
drževlastudjelovimapotonjedržave.

„Trebadabudemopažljivikada
se obavezujemo, ali treba da budemo 
voljni da poštujemo obaveze pošto 
ih jednom prihvatimo”, tada je kazao 
Gejt.„UslučajuNATO-a,član5.
morabitionoštoikazuje.Kaošto
savezničke snagekoje seboreu
Avganistanu mogu da okuse, NATO 
nijepričaonicanitiuzbudljivdebatni
skupvikendomličnostiizrazličitih
sfera”.

Tokompredsjedničkekampanje
2016,Trampjeporučioda,ukoliko
bude izabran za predsjednika, 
nećeautomatskibranitisaveznike
NATO-a, u slučajuda ihRusija

napadne.Tadajekazaodaćedonijeti
odluku na osnovu toga da li je 
napadnutadržava„ispunilaobaveze
prema nama.”

Tokom nedavnog puta u Evropu, 
Trampse sreo svođamačlanica
NATO-a. Razgovore tokom kojih 
jezahtijevaoodostalihčlanicada
daju više novca što prije, nazvao je 
„trijumfom”.

Potom je Tramp otputovao u 
Helsinki gdje je dva sata proveo u 
razgovoru s Putinom nasamo. Tokom 
zajedničkekonferencijezaštampu
poslije samita Tramp je, prema NYT, 
djelovaopodređenopremaPutinu.
Opet,podsjećalist,CrnaGoranekada
dioJugoslavije,posljednjihgodina
je postala mnogo prozapadnija, na 
nezadovoljstvozvaničneMoskve.

Ima i drugih analitičara koji

● ENDRJU VAJS, POTPREDSJEDNIK KARNE-
GIJEVE ZADUŽBINE ZA MEĐUNARODNI MIR: 
„Trampovi komentari o Crnoj Gori zvuče 
kao da su pozajmljeni od kremaljskih ideja“
 

smatraju da nije slučajno što
Trampova izjava dolazi upravo poslije 
njegovog sastanka s Putinom i da se 
moževezatiutajkontekst.Ukoliko
Rusija nije prijetnja interesima 
SAD-a, ukoliko ne dovodi u pitanje 
svjetski mir i bezbjednost, ukoliko 
Amerika iRusijamogudanađu
formuludavoderačunaosvjetskoj
bezbjednosti i miru, onda je sasvim 
sigurnodanećeulazitiusukobzbog
malihzemalja,jednojeodtumačenja
Trampovih izjava poslije samita.

IzjavaDonaldaTrampaoCrnoj
Goriupućujenaslutnjedanovi
globalnisukobvelikihsilamože

da izbijezbogkonfliktaumalim
državama.Takvihprimjeraistorijaje
puna.Gotovodajeopšteistorijsko
praviloda,kadavelikesileželedase
međusobnoobračunaju,čekajudase
povodnađeusukobumalih.Takoje
sukobizmeđuAtineiSparte,kojije
usunovratodveocivilizacijuantičke
Grčke,počeonemirimaumalom
graduKerkiri.

Čestosenavodiiskorijavarijacija
ovog pravila. Prije 104 godine je 
napad Austrougarske na Srbiju i 
NjemačkenaBelgijubiodetonator
za eksploziju planetarnih razmjera.

Ovopravilonijevažilo jedino
u doba Hladnog rata, kada su se 
supersile, svjesne da bi direktan 
sukob doveo do uništenja svijeta, 
sukobljavale preko posrednika.

Nesrećaunesrećijeutomešto
jeTrampopetpomenuoBalkankao
mogućežarište.

Milan BOŠKOVIĆ

● AMERIČKI ANALITIČAR JANUŠ BU-
GAJSKI: „Tramp uživa u kontroverzi,  
vjerovatno je već zaboravio šta je 
rekao o Crnoj Gori”

marketing
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intervju

najveći dio 
egzistencijalno 
ugroženih ćuti i 

radi ono što im se kaže, a 
tek malobrojni, politički 
oponenti rizikuju da 
budu na meti vučićevih 
partijskih tabloida

GoRdana SuŠa,  novinaRka iz beoGRada

Miloševićev duh se 
nadvija nad Srbijom 

Građani su sve 
nezadovoljniji 

sve nevidljiviji, 
opozicija 
ukinuta, 

Skupština 
obesmišljena, 

odluke se ne 
donose u njoj 

već u naprednoj 
stranci, osuđeni 

ratni zločinci  
edukuju 

„narod”, odnosi 
sa susjedima 

nikada gori

m
ONITOR: Kako t r -
eba ukratko da glasi 
objektivan novinarski 
izvještaj o aktuelnoj 

situaciji u Srbiji? 
SUŠA: Vlast u  Srbiji je stabilna. 

Finansije konsolidovane, smanjen  
dug  zemlje, porast investicija, 
suficitbudžeta,hroničnideficitu
nedostatnimprimanjimagrađana
kojipostajunajjeftinijaradnasnaga
uEvropi,  porastmeđunarodnog
finansijskogrejtinga,padrejtingau
poštovanju ljudskih prava, slobodi 
izražavanjaislobodimedija,zastoj
u evropskim integracijama i bez 
Kosovakaobalasta,jačanjeproruskog

uticaja i bulimično žderanje i
povraćanje prošlosti ne bi li se
ulepšala  i revidirala rehabilitacijom 
kvislinga i fašistačije idejevlast
otvoreno podržava.. .  Građani
frustrirani isvenezadovoljniji,ali
u strogo kontrolisanim medijima i 
sve nevidljiviji, opozicija ukinuta, 
Skupština obesmišljena - odluke se 
nedonoseunjojvećuNaprednoj
stranci,osuđeniratnizločinciuHagu
držetribineiedukuju„narod”,truju
preko medija, poslanici revitalizovane 
Radikalne stranke posle izlaska 
Šešelja iz Ševeningena zaposedaju 
javniprostor ivređajužrtve rata,
ne priznaju genocid u Srebrenici, 

odnosi sa susedima u regionu nikada 
gori, odnosi sameđunarodnim
akterima ofanzivni,  crkva se
mešaudržavnupolitiku,adržava
ćuti o crkvenimnepočinstvima,
duboko kriminalizovano društvo 
i visoko mesto na svetskoj listi 
pranja novca, mladi i obrazovani 
u desetinama hiljada svakodnevno 
napuštaju zemlju, nestabilnost, strah 
i besperspektivnost sveprisutnija...   

MONITOR: Mnogi  tvrde  
da najvažnije institucije države 
svemoćni predsjednik Srbije 
A leksandar  Vuč ić  drž i  pod 
kontrolom...

SUŠA: On je jedan od balkanskih 
prinčevaokojimajepisaoFlorijan
Biber. Imate i vi svog samo što
vam je vaš obezbedio nezavisnost 
CrneGore,odveovasuNATOi
vodi ka Evropi, a sa ovim našim 
nismojošnačistogdesmeraigde
nas vodi! Pravila prema kojima 
funkcionišubalkanskiprinčevisvode
se na  kontrolu izbora, kontrolu 
medija i dominantno gospodarenje 
javnimprostorom.Govoreonultoj
toleranciji prema korupciji i javno, 
senzacionalističkihapse,anikoga
ne procesuiraju, blate opoziciju i 
okrivljuju je za sopstvene neuspehe, 
obećavajupromene, ali sve rade
po starom da bi ostali na vlasti 
i uvek imajunadmoćnuvećinu,
krađom izbora,potkupljivanjem,
ucenjivanjem, otpuštanjem sa posla...
Uspešno ispiraju mozak svojih 
funkcionalnopismenihilinepismenih
glasača,atakvihjeuSrbijivišeod
dvetrećinestanovnika,odtogada
trebadaufudbalunavijajuzaRuse
a ne za Hrvate  ili da je Srbija postala 
državapreCrneGore.Okruženisu
odabranim primercima neoliberalnih 
profitera.Jedanodnjihjenedavno
postaoministarfinansijauVučićevoj
Vladi bez obzira na to što je Agencija 
za borbu protiv korupcije pokrenula  
postupak protiv njega i što je ostalo 
nejasnoonjegovimofšorfirmama,
45bankovihračuna...

MONITOR: Kako objašnjavate 
epidemiju podaništva predsjedniku 
Vučiću, koja je zahvatila čak i 
m n o g e  p o z n a t e  l i č n o s t i  – 
glumce, književnike, nekadašnje 

opozicionare?
SUŠA:Kaoprvo,nekiodnjihse

iskrenoidentifikujusanjegovimlikom
idelomisvimsrcemgapodržavaju.
Zatoimavisokihdržavnihfunkcija
nakojimasukeramičari,ćevabdžije,
sponzoruše i slično.Najvećideo
egzistencijalnougroženihćutiiradi
onoštoimsekaže,atekmalobrojni,
političkioponentirizikujudabudu
na meti njegovih partijskih tabloida. 
Podaništvo i podguzništvo se 
promoviše kao dobitna karakterna 
iprofesionalnaosobina,nakojojse
gradi ceo sistem vladavine.

MONITOR: Je li zaista Vučić 
favorit Brisela i ima li podršku  EU, 
kako to on često izjavljuje?

SUŠA: Da,jestefavoritjeBrisela
zatošto jeobećaodaćepotpisati
Opšteobavezujući sporazum o
normalizacijisaKosovom.Zatošto
je stabilizovao sopstvenu vlast u 
SrbijiizatoštoBriselnemadrugih
favorita.Zatoštozasadauspešno
balansira u spoljnoj politici i sa 
Putinom i sa Merkel i sa Makronom 
i sa Orbanom i sa Erdoganom, Si 
Đinpingom.Atrebaimatiuviduda
jestaragospođaEvropaneodlučna
oko mnogih stvari, kao da je mlada 

predudaju,neshvatajućidajojvreme
neumitno prolazi, i da ga, zapravo, 
nema. Mogerinijevoj je stalo, pred 
kraj mandata, da se pozove na 
neki rezultat kako bi ukrasila svoj 
curiculumvitaepa sepoprilično
trudidasedođedonekogrešenja
izmeđuBeogradaiPrištineštobibio
uspehzaSrbiju,Vučića,njuivisoke
zvaničnikeEU.Boljeilošsporazum
nego dobar rat!

MONITOR: Kakvo je Vaše 
mišljenje o opoziciji u Srbiji? 

SUŠA: Ona je spala na nivo 
statističkegreške.Dobrimdelom
zbog  Vuč i ćevog  za tva r an j a
medijskog prostora uz neprekidno 
blaćenjeiomalovažavanjeopozicije,
targetirajućijekaostraneplaćenike
i neprijatelje. Osim toga preuzeo 
je programe proevroske opozicije, 
ali i zakovao neravnopravne uslove 
u predizbornim kampanjama, 
paVučića samo u dnevnicima
nacionalnih televizija ima 41 
hiljadu puta više od cele opozicije. 
Istovremenoopozicijaplaćadanak
sopstvenimgreškama,zbogčegaje
kažnjenanaizborima...Propaganda
izastrašivanječinesvojeigotovoda
se zaboravilo da je opozicija posle 
ratova i bombardovanja zatekla 
razrušenu i potpuno devastiranu 
zemlju,čemusudoprinelisvojim
pogrešnim politikama upravo ovi koji 
su danas na vlasti, zaboravlja se da je 
vratilastarudeviznuštednju,počela
sa isplatama penzija koje su kasnile 
po nekoliko meseci, konsolidovala 
privredu,počeladasmanjujedug
zemlje,počelaprilagođavanjesrpskih
zakona evropskim standardima. 
Osnovala nezavisne institucije koje 
bi trebalo da kontrolišu vlast, ali ih je 
Vučićsistematskiibahatouništavao,
više nijedna ne postoji… Postojale su 
dijaloškeiemisijesučeljavanja.To
višenepostoji,postojisamoVučićev
monologineograničenamogućnost
da kao vlasnik i glavni urednik 
cele Srbije šeta po televizijskim 
kanalimabirajućivremeivoditelja,
tumbajući programske šeme. I
to mu nije dovoljno napravio je 
svoju medijsku imperiju sa Pinkom, 
„Srećnomtelevizijom”,Informerom i 
Srpskim Telegrafom i bez imalo stida, 

Srbija sve više gubi 
od sekularnosti, 
a SpC dobija na 

političkom značaju. 
na skandalozne izjave 
patrijarha i nekih vladika 
vlast mlako reaguje. 
Računica je jasna - da bi 
vučić autoritarno vladao 
pomaže mu SpC 

intervju
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Ni je bilo tako davno kada sam 
s a  l i b r e t i s t o m  i  p j e s n i k o m 
D ž e m a l u d i n o m  L a t i ć e m  i 

skladateljem i dirigentom Đelom Jusićem 
prisustvovao potresnoj izvedbi oratorija 
Srebrenički inferno u reprezentativnoj, 
prestižnoj koncertnoj dvorani Kemal Ataturk 
u Ankari.Tada je u nazočnosti više osoba iz 
javnog života Turske,Bosne i Hercegovine i 
Hrvatske, te jednog od članova Predsjedništva 
Bosne i Hercegovine, čvrsto dogovoreno da 
će ovaj literarno-glazbeni 
monumentum suvremene 
bo s ans k o he rce govač k e 
umjetnosti biti izveden u 
Briselu, a da će sve izvedbe 
Srebreničkog inferna svake 
godine prilikom dženaze u 
Potočarima biti ne sa vrpce 
(dakle putem snimka) već 
sa orkestrom Sarajevske 
filharmonije.

U našem se narodu 
v e l i : O b e ć a n j e , l u d o m 
radovanje. Jer, čak se ni u 
dvorani Narodnog pozorišta 
u Sarajevu ovo remek-djelo 
ne čuje godinama.

D r ž a v e  k o j e  i m a j u 
ozbiljna suvremeno napisana 
djela klasične europske 
glazbe su respektne u 
svakom pogledu. Radi se o 

vrhunskoj umjetnosti.Očito u slučaju države 
Bosne i Hercegovineto ne važi?!

Srebrenički inferno u Briselu, to je ostala 
samo pusta želja autora ovoga djela,izvedbe 
na spomen mezaristanu u Potočarima sa 
Sarajevskom filharmonijom i horom opere 
Narodnog pozorišta Sarajevo, takođe...

A, netačno je i neistinito da država nema 
financijskihi  organizacijskih mogućnosti 
da to logisticira. Jer, u pitanju je pijetetno 
djelo u odnosu na planetarni genocid, ali 

i reprezentativno glazbeno 
djelo. Ozbiljne i civilizacijski 
potkovane države platile bi da 
se putem vrhunske umjetnosti 
progovara o neljudskom, 
anticivilizacijskom pothvatu 
genocidnog uništenja tisuća 
ljudi u Srebrenici.  O golemoj 
mrlji koja je nepopravljiva u 
povjesti svijeta mora se stalno 
govoriti. Moćnijeg sredstva od 
Latić-Jusićevog Srebreničkog 
inferna ja upoznao nisam.

Zato je bruka i sramota 
države, koja i ovim potezom 
pokazuje da sama ne drži 
do sebe, kako se odnosi 
prema ovom suvremenom 
p o e t s k o - g l a z b e n o m 
remek djelu praktično 
zaboravljajući Srebrenički 
inferno!

intervju

Piše: 
Gradimir 
GOJER

periskop

neodgovornost 
države prema 
samoj sebi

SREBRENIČKI 
INFERNO –  
ZABORAVLJENI 
ORATORIJ 

Srebrenički 
inferno u 
briselu, to je 

ostala  pusta želja 
autora ovoga 
djela, izvedbe 
na spomen 
mezaristanu u 
potočarima sa 
Sarajevskom 
filharmonijom 
i horom opere 
narodnog 
pozorišta 
Sarajevo, takođe

krozdržavnupomoćnamenjenu
medijima koji se bave temama od 
javnoginteresanajvećideosredstava
usmerava na ove komercijalne 
tabloide. U vreme demokrata 
predsednici skupštinskih odbora su 
bili i iz opozicije, danas je to iznimka, 
avređanjedostojanstvanarodnih
poslanika iz opozicije postala praksa. 
Opozicija, dakle, danas radi u takvim 
neuslovima. 

MONITOR: Može li opozicija 
da se ujedini oko krucijalnih tema?

SUŠA:Pričaonjenomujedinjenju
samozatodabi se srušioVučić,
očito,nepijeviševoduateškoje
poverovatidaćegrađaniproevropske
provinijencije podržati savez u
komesudesničarskestrankepoput
Dveri i DSS-a. AVučić,evidentno,
radoholično,većpripremaskorašnje
izboreiliunajmanjurukureferendum
oKosovu,zavisnoodrešenjazakoja
ćebitispremanikojećemu,prema
negovoj proceni obezbediti dodatne 
godinevlasti.Štagoddauradineće
uraditi na sopstvenu štetu iako je 
vrlodubioznodalićeteodlukebiti
zadobrobitgrađanaSrbije.Javnost
je potpuno neobaveštena, nema 
nikakveinformacijedaliuopšteima
nekakav plan jer za toliko laganja i 
zabašurivanja istineda jeKosovo
prvipriznaoSlobodanMilošević
Kumanovskimsporazumom,treba
slađaivedrijaoblanda,kakobije

njegovibiračilakšeprogutali.Akose
ne postigne dogovor da li u rezervi  
držiMiloševićevšablonnebeske
Srbije? 

MONITOR:  Vučić kaže da će 
se o rješavanju kosovskog problema 
odlučivati na referendumu. 

S U Š A :  R e f e r e n d um  j e
demokratski institut, koji kao u 
Srbiji,možedabudezloupotrebljen.
Poslednjiputustavnimreferendumom
2006.čijitekstnikonijevideoakamo
lipročitao.Posledicetogreferenduma
kusamodanas.Dabireferendumbio
demokratski iuspeonajvažniji je
uslovdagrađaniznajusveotemi
o kojoj se izjašnjavaju, da bi mogli 
da donesu kompetentnu odluku, i 
drugo,referendumskopitanjemora
da bude jasno i nedvosmisleno. Oba 
ova uslova se ne ispunjavaju.  

MONITOR: Početkom ove 
godine poziv na dobrosusjedske 
odnose uputili su predsjednica 
Hrvatske Kolinda Grabar-Kitarović 
i predsjednik Srbije Aleksandar 
Vučić. Kakvi su rezultati tog apela?  

SUŠA: Sasvim suprotni od 
apela Josipović−Tadić, jer su
podjednako skloni  incidentima i 
neodmerenostimaKitarović,Vučić
injihovepartijeHDZiSNS.

MONITOR: U novije vrijeme 
u Srbiji je rehabilitovano 

nekoliko osuđenih ratnih 

zločinaca. Je li to za Vas iznenađenje? 
SUŠA:  Nije, to je produkt 

Vučićevepolitike,njegovihtabloida,
propovedanjauSPCiMiloševićevog
duha koji se ponova nadvija nad 
građanimaSrbije.

MONITOR: Mnogi analitičari 
kažu da je Srpska pravoslavna 
crkva najjača politička nevladina 
organizacija u Srbiji, da Srbija živi 
pod patronatom SPC-a... 

SUŠA: Srbija sve više gubi 
odsekularnosti, aSPCdobijana
političkomznačaju.Tojepogubno
čak izavernikekojidobroznaju
daverauBoganepodrazumeva
veru u popa. Na skandalozne izjave 
patrijarha i nekih vladika ova vlast 
mlako reaguje, a istovremeno 
SPC jedinadobija svoja imanja
restitucijom,neplaćadržavinikakve
poreze a istovremeno popovi primaju 
državnupenziju.Računicajejasna
-dabiVučićautoritarnovladao
pomažemuSPCčijivelikodostojnici
čestoglasnogovoreonoštoonmisli.

MONITOR: Kakva je medijska 
scena u Srbiji? 

SUŠA: Situacija u medijima je 
očajna, tosuzamerke iEvropske
komisije,uzčasneiznimkekaošto
je N1, Slobodna Evropa, Al Džazira, 
list Danas, nedeljnici NIN i Vreme, 
neki portali kao što je Pešćanik. 
JavnostSrbijejezatrpanalažnjacima
ipoprilično sluđena i zastrašena
pretnjamaodnovihratova,državnih
udara, novootkrivenih špijuna... To je 
sastavni deo sistema vladanja. 

MONITOR: Vi ste prije tri 
godine, kao članica Regulatornog 
tijela za elektronske medije, 
predložili da se rijaliti programi 
označe kao sadržaji neprikladni 
za mlađe od 16 godina i zabrani 
njihovo emitovanje u dnevnim 
terminima. Zašto ste to tražili?

SUŠA: Pa zato što je neprimereno 
daseuporodičnimterminimagleda
seks, pornografija i prostakluk.
Tada jeovazabranaprihvaćena,
alisedanasflagrantnokrši,štetaje
urađenaisastavnijedeopaketakojim
aktuelna vlast po “sistemu hleba i 
igara”anesteziragrađane.

Veseljko KOPRIVICA

opozicija je spala 
na nivo statističke 
greške. dobrim 

dijelom zbog vučićevog 
zatvaranja medijskog 
prostora i targetirajući 
je kao strane plaćenike i 
neprijatelje

http://rs.n1info.com/a402373/Vesti/Vucic-Srbi-ne-treba-da-budu-u-Kosovskim-snagama-bezbednosti.html
http://rs.n1info.com/a402373/Vesti/Vucic-Srbi-ne-treba-da-budu-u-Kosovskim-snagama-bezbednosti.html
http://rs.n1info.com/a402373/Vesti/Vucic-Srbi-ne-treba-da-budu-u-Kosovskim-snagama-bezbednosti.html
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kultura

Čudesa od tri groša
najviše sam ponosan 

na meštriju da od tri 
groša ovdje pravimo 
čudesa. na festivalu 

Korifej će ove godine 
igrati predstave iz 12 
država. dovodimo u 

kolašin predstave i 
performanse iz Rusije, 

Španije, litvanije, 
Češke... 

ponosan sam i 
na činjenicu 
da Korifej 

sa još nekoliko 
festivala, koji se 
uporedo tokom 
ljeta dešavaju, 
ne ponižava 
svoje sugrađane 
dovođenjem 
turbo-folk zvijezda 
kao što se radi u 
nekim susjednim 
opštinama. ako 
je to u redu, onda 
se žarko zalažem 
za neku zakonsku 
intervenciju u 
kulturi

zoRan RakoČeviĆ, ReŽiSeR

Pozo r i š n i  r ed i t e l j  Zo r an
RakočevićzaMonitor govori 
o svom radu i internacionalnom 

festivalualternativnogteatraKorifej 
koji se od 2014. godine svakog ljeta 
održavauKolašinu.

MONITOR: Narednih dana 
Kolašin će živnuti. Ovogodišnji 
fest ival  alternativnog teatra 
,,Korifej’’ donosi niz pažljivo 
odabranih sadržaja za sve uzraste. 
Na šta ste posebno ponosni kada je 
organizacija i program u pitanju?

RAKOČEVIĆ: Najviše sam 
ponosan na meštriju da od tri groša 
ovdjepravimočudesa.Nafestivalu
ćeovegodine igratipredstave iz
12država.DovodimouKolašin
predstaveiperformanseizRusije,

Španije,Litvanije,Češke...dane
nabrajamdalje.Učesniciseodlučuju
zanaš festival jerželedaotkriju
CrnuGoru,paskorosvaka trupa
dođenamalodužiboravak,vide
planine, budu na moru... A tu su 
ibrojnipratećiprogrami,filmske
večeri, izložbe, instalacije išto je
najvažnije–radionice!

Ponosansaminačinjenicuda
Korifejsajošnekolikofestivalakoji
se uporedo tokom ljeta dešavaju, 
ne ponižava svoje sugrađane
dovođenjem turbo-folk zvijezda
kao što se radi u nekim susjednim 
opštinama. Ako je to u redu, onda 
sežarkozalažemzanekuzakonsku
intervenciju u kulturi.

MONITOR: Znamo kolika su 

izdvajanja za kulturne sadržaje 
u Crnoj Gori. Kako Vaša ekipa 
uspijeva zaokružiti priču oko 
,,Korifeja’’?

RAKOČEVIĆ: Ne postoji neki 
obrazac. Prva tri izdanja Korifeja 
finansiralisuljudiizNVODruštvo 
prijatelja Kolašina. Ove godine su 
najviše pomogli Ministartsvo kulture 
putem redovnog konkursa, Opština 
Kolašin i jošnekoliko institucija
i firmi.Ranije smouKasarnina
Brezismještalisveučesnike,alije
ta velikodušnost ove godine izostala, 
tako da smo bili prepušteni izazovu 
da smjestimo i hranimo oko 120 
učesnikau trajanjuoddvadošet
dana.Gdjećemonarednegodinenaći
novac,ihoćemoliuopšte,neznam,
ali smatram da je Korifejzaslužio
institucionalizaciju ibezbrižniju
budućnost,idanetrebadazavisiod
togadalinasnekolicinaopetželimo
da ,,upiremo“ da se desi.

MONITOR: Koliko Crna Gora 
uopšte pruža mladim dramskim 
umjetnicima?

RAKOČEVIĆ :  P r ipadam 
vrlo rijetkoj struci, pa mi je teško 
dageneralizujem,čak iuopsegu
dramskeumjetnosti.UCrnojGori
ima manje od 10 pozorišnih reditelja. 
Jazavršavamstudijekrozmjesec,
dva. Mislim da mi je do sada dovoljno 
pruženo,aliznamidanigdjenijesam
iznevjerio. 

M O N I TO R :  U r a d i l i  s t e 
predstavu ,,Pometnje pitomca 
Terlesa’’, po romanu Roberta 
Muzila u produkciji ATAK-a. 
Kakva su iskustva za ovih 
nešto više od godinu dana 
života predstave? Čini se da 
ovaj tekst dobro komunicira 
sa našim podnebljem i 
vremenom?

R A K O Č E V I Ć :  Ta 
predstava ima smisla, iako 
jemonodrama kao forma
vratolomno klizav teren. Htio 
sam da se bavim mladim 
ljudima koji zbog svojih 
unuta rn j ih  ps iho lošk ih 
konf l ika ta ,  podr iven ih
porodičnim i društvenim
konformitetima, izdušuju
nasiljem. Današnji junoša 

„Terles“mislidamožedaizbatina
svoju podsvijest,  i  da ide da 
mirno spava, a ta podsvijest koja 
ga latentno obuzima i raspaljuje, 
čekagana jastuku.Tukukavicu,
kakvu svakodnevno gledam na 
ulicama,trebadasažalijevamokad
se najmanje nada, ali ne smijemo da 
joj oprostimo.

MONITOR: Kako ste se odlučili 
da roman pretočite u monodramu?

RAKOČEVIĆ:  Roman je 
adaptiraoVaskoRaičević,aidejada
senapravipredstavapotičeodekipe
ATAK-a,kojajemenitadponudila
saradnju.Gledaosamranijejednu
drugačiju inscenacijukojami se
niije uopšte svidjela. Mislim da je 
Terleslikkojizaslužujemonodramu.
Napisan je u vrijeme nastanka velikih 
metamorfozausferinauke,prije
svega psihoanalize, koje su razorile 
dotadašnjeknjiževnonasljeđe.

MONITOR: Jedan od Vaših 
posljednjih radova je i novo čitanje 
,,Tre sorele’’. Kakva su iskustva i 
koliko je predstava drugačija od 
svojih prethodnika?

RAKOČEVIĆ: Tre sorelle, 
tekstStevaKoprivice,predstavlja
omažčuvenojbokeškojlegendi,ali
tematski su jedno bogato štivo koje 
seobračunavasamalograđanskim
zatupljenostima koje i danas uvelike 
gajecrnogorskekućeuodnosuna
sredinu,porodicuiženu.Svakakoje
bolje i ljepše biti lud nego biti dio tog 
sistema razmišljanja. Ne bih rekao 
daseuovomslučajuradionovom
čitanju,kolikoonovojkrvikojaje
aktuelizovalatefenomene.

M O N I T O R :  O s n o v n e  i 
specijalističke studije pozorišne 
režije završili ste predstavama 
,,Ukroćena goropad’’, odnosno 
,,Gospođica Julija’’. Predstave su 
producirale profesionalne kuće, 
tj. nijesu ostale u okvirima ispita. 

kultura
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kažu kako su inspiraciju za ovu priču pronašli 
u knjizi Orlov krš - 100 godina života jedne 
crnogorske porodice poznatog nebojše-bate 

tomaševića (1929 – 2017). on je kao golobradi 
dječak postao ilegalac i partizan, a kroz svoju 
knjigu opisao je tadašnju Crnu Goru, ali i sudbinu 
svoje porodice, njene uspone i padove, od pogibije 
starijeg brata, takođe ilegalca, preko sestre Stane 
koja je bila prva veleposlanica socijalističke 
jugoslavije, pa sve do tragične münchenske 
zrakoplovne nesreće u kojoj je poginulo više od 
polovine fudbalera Manchester Uniteda, a tomašević 
nekako preživio

kultura

na samom početku drugog 
svjetskog rata mara 

laković, samouka žena 
iz crnogorskog Cetinja, 

ostala je udovica s četvoro 
djece i u okupiranom se 

gradu angažovala kao 
„pozadinka“ koja održava 

veze s partizanima, da 
bi nakon rata odselila u 

vojvođansko selo lovćenac 
i nastavila svoju borbu te 
umalo završila na Golom 

otoku. priča o ovoj 
hrabroj ženi ovih je dana 

ispričana široj javnosti i 
to putem dokumentarnog 

filma Borba Mare 
Bogdanove

I Crna Gora 
danas ima 

ono „ali…
„

f

medijimediji

ilm su snimili Milica 
Bogdanović i Dragan 
K o p r i v i c a  i z 
podgoričkogCentraza

demokratsku tranziciju, u suradnji 
s Media Solution produkcijom, a u 
okviru projekta Evropski horizonti 
1917.-2017. O intencijama svoga 
filmakažusljedeće:

„Krozborbu ‘malogčovjeka’
željelismoprikazatikakosuljudi
s jugoslavenskih prostora kroz 
antifašističkuborbuspoznalineke
nove vrijednosti, osvojili mnoga 
pravaislobodetepokazalidaženene
znajusamorađati,većiučiti,plesati,
pačakipucati.Htjelismopodsjetiti
novegeneracijenakoji sunačin
osvojena ova prava koja mi danas 
uživamo,aliikakojesvakopravoi
svaka sloboda uvijek polje borbe“, 
objašnjavaju za LupiguBogdanović
iKoprivica.

Kažukakosuinspiracijuzaovu
pričupronašliuknjiziOrlov krš - 
100 godina života jedne crnogorske 
porodice poznatog Nebojše-Bate 
Tomaševića(1929–2017).Onjekao
golobradidječaracpostaoilegalaci
partizan, a kroz svoju knjigu opisao 
jetadašnjuCrnuGoru,aliisudbinu
svoje obitelji, njene uspone i padove, 
odpogibijestarijegbrata, također
ilegalca, preko sestre Stane koja je 
bilaprvaveleposlanicasocijalističke
Jugoslavije, pa sve do tragične
münchenskezrakoplovnenesrećeu

„boRba maRe boGdanove“

kojoj je poginulo više od polovice 
nogometaša Manchester Uniteda, 
aTomaševićnekakopreživio.Na
istom je mjestu pisao i o pokretanju 
televizijske emisije Yutel,učemuje
osobno sudjelovao, o Motovunskoj 
izdavačkojgrupikojajeobuhvaćala
oko120svjetskihizdavačkihkuća,
ali i o borbi za izgradnju pravednog 
i modernog društva te, na koncu, i 
oraspaduJugoslavije.Umnoštvu
likovakojeTomaševićspominjeu
Orlovom kršuMiliciBogdanović
iDraganuKoprivici „za oko je
zapela“ upravoMara Laković,
koja jeTomaševiću bila uzor u
partizanskom pokretu, jer je njena 
pričaustvariproživljenapričažena
na ovim prostorima.

Iakojeonarođenaoko60godina
prijemene,njenapričami je
bliska jer u njoj prepoznajem 

djelićeživotaženaizmojeporodice
i izmogokruženja.Osjećalismo
dabitapričaoantifašističkojborbi
i ženamakoje su kroz tu borbu
osvijestile svoju ulogu u društvu i 
obitelji mimo onoga što je nametala 
patrijarhalna sredina, mogla potaknuti 
građankeigrađanedamakarrazmisle
o tome dokle smo to nakon 70 godina 
stigli i kako se odnosimo prema 
onome što je u Drugom svjetskom 

ratu izboreno.Zapravosmohtjeli
podsjetitidaantifašizamnepripada
prošlostivećda jeonbudućnost
CrneGoreidabismobezteborbe
biliosuđeninaraznenacionalizme
kojipriželjkujusuživotizmeđuvjera
i nacija. Htjeli smo i objasniti da se 
uantifašističkojborbinisuosvajali
samobunkeri,gradovi isela,već
mnoga prava i slobode za koje se mi 
idanasborimo“,kaženamMilica
Bogdanović.

Na ideju je ovaj dvojac došao 
oko Nove godine i odmah 
krenuo u is traživanje,

jer su podaci oMariLaković u
Tomaševićevojknjizibilipoprilično
skromni.Zahvaljujućicrnogorskim
kolonistima koji su nakon Drugog 
svjetskog rata naselili spomenuti 
Lovćenac saznali suda se tamo
čuvapozamašnaarhivaidajeMara
Laković preminula 1996. godine, a 
danjenakćerkadanasživiuNovom

Kakav je život tih predstava?
RAKOČEVIĆ: Šekspirovu 

Goropad sam adaptirao zajedno sa 
JovanomBojović,dramaturškinjom,
a premijera je izvedena na Grad 
teatru Budva,ukoprodukcijiCNP-a.
Novi ambijent, plažaRičardova
glava, deep elektro zvuk i jedna 
pomahnitala nezasita društvena 
travestija sloja koji sve više uzima 
maha.Predstavanažalostovegodine
nije na reperoaru Grad teatra, nijesam 
obaviješten zašto. A Gospođica 
Julija, višeslojan Strindbergov tekst, 
kojiotvaranutrinefatalnoprivlačnih
ljudi i osujećujenjihovaklasna
predubjeđenja,tekjeizašlauformi
ispitaibićenarepertoarumalescene
CNP-a,kojimije,zakrajstudija,
više nego izašao u susret i ponudio 
svoje produkcijske snage.

MONITOR: Kao reditelj počeli 
ste u Kolašinskom amaterskom 
pozorištu, da bi tek nakon toga 
upisali studije na Cetinju. Kako sada 
izgledaju uspjesi koje ste ostvarili 
sa KLAP-om?

RAKOČEVIĆ: Bajno. Na
primjer, siguran sam da bih danas 
na isti  način postavio komad
Orkestar Titanik, koji je tada osvojio 
brojnefestivaleikritikepobivšoj
Jugoslaviji.Znamdasamnapredovao
i priveo se opakom zanatu, ali tu 
predstavunedam!AKLAPopstaje
i dalje. Do sada se iz krila te male 
pozorišnedružineiškolovaločetvoro
profesionalnihglumaca,apetijeove
godinepoložioprijemni.To,kadase
statističkisagledajustvari,nemani
jedangraduCrnojGori.Tojekapital.

MONITOR: Prije upisa na 
akademiju završili ste Fakultet 
po l i t i čk ih  nauka .  Otkud  ta 
tranzicija?

RAKOČEVIĆ: Nakon shvatanja 
dauovojzemljistvarinefunkcionišu
kako treba i da je za istinsku tranziciju 
društva potrebno vremena koliko 
jedanljudskiživotnemožedauspije
dadoživi,mojaličnatranzicijase
desilapotpunoprirodno.Neosjećam
da sam gubio vrijeme na svoje 
prethodno zanimanje, koje mi je 
donijelosjajnaiskustva,većznam
da sam narastao.

Dragan LUČIĆ

https://lupiga.com/reportaze/lupiga-na-golom-otoku-molimo-upogoniti-opet-za-hrvatske-politicare
https://lupiga.com/reportaze/lupiga-na-golom-otoku-molimo-upogoniti-opet-za-hrvatske-politicare
https://lupiga.com/vijesti/borba-mare-bogdanove-i-crna-gora-danas-ima-ono-ali
https://lupiga.com/vijesti/borba-mare-bogdanove-i-crna-gora-danas-ima-ono-ali
https://lupiga.com/vijesti/borba-mare-bogdanove-i-crna-gora-danas-ima-ono-ali
https://www.cdtmn.org/
https://www.cdtmn.org/
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Sadu.
„Kadsamjenazvalaiobjasnila

jojdabismodioantifašističkeborbe
iemancipaciježenaželjeliprikazati
kroz borbu njene majke, nije mogla 
vjerovat. Samo je rekla: ‘Ovo je neka 
namještaljka’“,prisjećaseMilica
Bogdanović.

Potom su se bacili na posao 
i od prvih kadrova do emitiranja 
dokumentarcakoji sadrži i neke
igrane dijelove te traje gotovo 40 
minuta, prošlo je tek nekoliko 
mjeseci. 

Dvojac pitamo i kako se na 
antifašističkuborbudanasgledau
crnogorskom društvu. 

„Kadavidimoštosedogađau
drugimzemljamabivšeSFRJ,po
pitanjuantifašističkihvrijednosti,
uCrnojGorisituacija inije tako
loša. Trinaestojulski ustanak, simbol 
antifašističkeborbeuJugoslaviji
postaojeDandržavnostiCrneGore.
Većinapolitičara,makardeklarativno,
u svojimgovorima ističe značaj
antifašističkeprošlosti.Obilježava
seDan pobjede nad fašizmom,
zabranjuju se pokušaji izgradnje 
spomenika ratnim zločincima“,
pobrojavajunamtvorciovogfilma.

No,iuCrnojGori,postojiono
„ali“.

„Međutim, već nekoliko se
godina insistira na toj nekoj mantri o 
‘nacionalnom pomirenju’ kao uvjetu 
za razvoj društva, za demokratizaciju 
i l i  e k o n o m s k i  p r o s p e r i t e t . 
Svakodnevno se servira koncept po 
kojemnamnitkoništanećemoćiako
se ‘pomirimo’, ‘saberemo’ i mislimo 
isto.Zavlast jepričaopomirenju
navodnopreduvjetboljegživota,aza
opoziciju preduvjet za smjenu Mila 
Đukanovića.Manjinakojasmatrada
je podjela prirodna i normalna i koja 
neprihvaćaovajkonceptproglašava
seili‘destabilizatorimadržave’ili
‘suradnicimarežima’,paseljudine
usude javno govoriti o tome da se 
zalažuzajasnupodjelunaonekojisu
antifašistiionekojisuprofašisti.Od
te histerije pomirenja, ponekad kao da 
smo slijepi i na opasne konzervativne 
trendove koji ne zaobilaze ni naše 
društvo“,kažeBogdanović,aodmah
potom nam i pojašnjava o kakvim se 

to trendovima radi.

To su direktne ili indirektne 
pričeozabraniiliograničenju
prava na abortus, promocija 

‘obiteljskih vrijednosti’, pre-
naglašavanjevažnostiobiteljiu
odnosu na pojedince.Također,
vjerske organizacije su zadnjih 
godinadobile pojačanjeuvidu
raznih pojedinaca, pokreta i stranaka 
kojise,primjerice,udruženiprotive
usvajanjuZakonao istospolnom
partnerstvu i nerijetko u medijima 
dobijaju primat u odnosu na 
LGBTzajednicuiliinstitucijekoje
predlažutajpropis.Rameuzrame
snjimasui‘antivakseri’i‘načitani’
retrogradni pojedinci koji su nakon 
webportala idruštvenihmreža,
malo pomalo, počeli osvajati
prostor tradicionalnih medija i 
širiti vjerovanja koja vrijeđaju
zdrav razum. To je iz dana u dan 
sve primjetnije i neophodno je da 
građankeigrađanikojitakvepojave
primjećujupočnureagiratiitomese
odlučnosuprotstavljati.Miseovim
filmomsuprotstavljamo,nesamo
konzervativniminacionalističkim
strujama u našoj zemlji, nego i tom 
nametnutom konceptu pomirenja 
kojim se relativizira povijest“, 
zaključujekoautoricaBorbe Mare 
Bogdanove i poručuje – „naša 
obaveza je da nastavimo to raditi 
jer ako Crnoj Gori oduzmete
antifašizam,odnjećeostatiništa“.

Ivor FUKA 
(Lupiga.Com)

mi se ovim filmom 
suprotstavljamo, 
ne samo 

konzervativnim i 
nacionalističkim 
strujama u našoj zemlji, 
nego i tom nametnutom 
konceptu pomirenja 
kojim se relativizira 
povijest“, zaključuje 
milica bogdanović  
koautorka Borbe Mare 
Bogdanove i poručuje 
– „naša obaveza je da 
nastavimo to raditi jer 
ako Crnoj Gori oduzmete 
antifašizam, od nje će 
ostati ništa“

mediji

onačno jednadobravijest.Kada je2016.
godinedošlodouobičajene izbornekrađe
od strane  Demokratske partije  socijalista, 
zadirektoricu najveće javnezdravstvene

ustanoveuCrnojGori–KliničkogcentrauPodgorici,
došlajeZoricaKovačević,partijskivojnikDPS-a.

U svom partijskom mandatu bila je jedan od direktora 
Vodovoda,poslanik,popartijskomključupomoćnica
ministra zdravlja, pa ministarka rada i socijalnog 

staranja, direktorica Doma zdravlja u Danilovgradu... I 
konačnosvedoprijenekolikodanabilajedirektorica
Kliničkogcentra.

Njenboravaknačelotezdravstveneustanoveobiježio
jesunovratKliničkogcentra.Izjave,poputonedaje,
prije nekoliko mjeseci, medicinska sestra zamijenila 
bebenamjernoizpolitičkihrazlogasamojevrhledenog
brijega nagomilanihproblemauKliničkomcentru.
Neki od njih, kao odliv medicinskog kadra, neselektivne 
specijalizacije i subspecijalizacije,  doprinijeli su  da 
zakazivanje pacijenata za tri do šest mjeseci ubrzano 
uništivareputacijuKliničkogcentrastvaranugodinama
i mukotrpno. 

Zavrijeme direktorovanjaZoriceKovačević,
potpomognuteministromzdravljaKenanomHrapovićem,
ustanova, koja je nekad  bila vrh  crnogorskog  zdravstva,  
dotaklajedno.Asada,naodlaskunadrugudužnost,
ZoricaKovačevićsehvalidajeponosnarezultatima
koje je ostvarila za godinu i sedam mjeseci, koliko je 
bilanačelutezdravstveneustanove.

IZoricaKovačevićiKenanHrapovićimajuvezesa
zdravstvomkaoiostaligrađanikojikadasubolesni
odlazeuzdravstveneustanovedaseliječe.

Demokratska partija socijalista  je izgleda, ipak, 
poslije skoro dvije godine shvatila kakvu je grešku 
napravila i ZoricuKovačevićšalje zapredsjednicu
OpštineDanilovgrad.Da,kakosarkastičnoprimijetiše
nekimediji,liječituopštinu.

NadamosedaćesadazadirektoraKliničkog
centra doći osoba sa  odgovarajućim
referencama.Ainamjestoministrazdravlja,

kojegćeDPSnajvjerovatnije,kaoštotoradisasvojim
isluženimkadrovima,poslatinegdjezaambasadora
CrneGore.

               Dr Ivo ĐURIŠIĆ

za vrijeme direktorovanja zorice kovačević, potpomognute  
ministrom  zdravlja  kenanom Hrapovićem,  kC CG ,  ustanova koja je  

nekad bila vrh  crnogorskog  zdravstva,  dotakla je dno

Podobni i 
sposobni

k

stav
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Kišovito i sveže jutro osvanulo u Srbiji. Ponegde ima 
i obilnih grmljavinskih pljuskova. Upozoravamo na 
opasnost od poplava i bujica... Ove godine đaci za 

pismeni iz srpskog jezika mogu da dobiju temu Kako sam 
proveo oba dana leta.

U stvari ne računa se da grmi ako baba ne počne da 
paniči i da isljučuje sve električno po kući. Inače, moja 
baba je isključivala TV i kad bi se presvlačila, sramota je 
bilo da se skine dok je gledaju sa ekrana.

Ovde se upravo izgruvala oluja, a moj tata zove i brine: 
„Kako li je ovo izdržao moj paradajz?“ Želim vam svima da 
vas neko voli ko što moj tata voli svoju baštu.Doduše i dok 
imaš majku koja poljubi da prođe, život je lakši.  

Mislim da smo mi poslednja generacija koja je nekad 
jela paradajz čiji je ukus imao ukus paradajza! Moj komšija 
se vazda raspituje o mom ocu, a zapravo o paradajzu. 
Jer, njegov nešto nije dobar ove godine. A jasno je to, pa 
Vojvođani otkad je sveta i veka vole dođoše, specijalno one 
iz Crne Gore i BiH, da krive za sve u životu. Jer su napravili 
veću kuću od njih, jer su u firmu zaposlili svastiku i šurnjaju, 
ma za sve što im u životu ne ide ili im smeta. Eto komšija, 
stara poslovica kaže ne skidaj dugačke gaće dok paradajz 
ne bude dvadeset dinara...

Što se tiče agresivnih Crnogoraca za danas izdvajam: 
Masovna tuča na svadbi u Podgorici, osmoro privedenih. 
Doduše ako uskoro dobijem stalni boravak u Crnoj Gori, 

postoji mogućnost da lično započnem Treći svetski rat, 
čisto da znate. Jer zna se ko kosi, a ko sve ostalo.

Još nešto, Skupština Srbije usvojila je danas  Zakon 
o presađivanju organa koji predviđa da su svi građani 
potencijalni donori organa osim ukoliko se tome izričito 
ne usprotive obraćajući se Upravi za biomedicinu. Tako da 
pazite kako prelazite ulicu od sada. Mnogo se mi kurčimo za 
nekoga ko okolo šeta sa svim organima. Uskoro vlast uvodi 
privatne izvršitelje transplantacije. Preminuli rastavljeni 
u delove imaće glasačko pravo po sistemu: jedan organ 
- jedan glas. A to što nismo mrtvi nije neki problem koji 
ova vlast ne može da reši.

Sećam se kako sam jednom bila tužna i kupila pola 
kilograma sladoleda i od tada više niko ne može da 
me ubedi u to da sreća ne može da se kupi. Odoh ja da 
kupim sreću, što i vama želim. Od vanile. Kad već nema 
dobrog paradajza. Taj se raj nekada čekao, sedelo se pred 
stabljikama, brojali su se dani dok ne pocrveni.

S obzirom na to da sam ateista, ubeđena sam da nakon 
smrti niko od nas ne ide, niti u raj, niti u pakao. Nema 
posledica, nakon smrti, zbog naših postupaka za života. 
Zato se i trudim da budem čovek, dok sam živa. Da mirno 
spavam, i da vam u to ime poželim laku noć. 

P. S. Još tri meseca kišovito vreme pa će sneg. 

nataša andRiĆ 

Nije o 
paradajzu 

baste briganja
v

Mislim da smo 
mi poslednja 
generacija koja 
je nekad jela 
paradajz čiji je 
ukus imao ukus 
paradajza

ARKADIJA 
Mileta Prodanović

Arhipelag 

Arkadija je uzbudljiv tranzicijski roman 
oključnimizazovimanašegvremenau
komesepojavljujuruskiidomaćitajkuni,
visoka politika i krupni kriminal, stvarnost 
kojaprevazilazifantastiku,korupcijakao
drugo lice tranzicije.

Arkadija je nepotkupljiva i bespoštedna 
slikanašihdanaučudesnimiuznemirujuće
stvarnim zemljama Prevalitani, Tribaliji 
i Rusiji.

Odfantazmagorijedopolitičkesatire,
od ironije do groteske, od ubrzane potrošnje 
savremenostidofalsifikata istorije,od
slikeobavještajnihslužbidopredstave
tranzicijskeobijesti,odsnažnedruštvene
kritikedokatarzičnoghumora.

Prodanovićvještovodipričusuočavajućinassauvjerljivomrekonstrukcijom
političkihidruštvenihokolnostiukojimanastajunoveklaseiukojimaobični
ljudi postaju vlasništvo „dobitnika tranzicije“.

Arkadija predstavljavrhunaconogtokaProdanovićeveknjiževnosti,započetog
romanima Pas prebijene kičme i Pleši, čudovište, na moju nežnu muziku, u kome 
se pisac poduhvatio rugobne slike društvene stvarnosti.

ČitajućiArkadiju,mi iznutra sagledavamo vrijeme i okruženje u
komeživimo.Otuda jeArkadijamoćnahronika„poremećenihvremena“. 
Knjigakojavasnećeostavitinamiru.

IZLOG KNJIGA

(Ovu rubriku Monitor realizuje u saradnji s knjižarom Karver)

BEZ PLAKANJA
LIdI SaLver

Akademska knjiga

LidiSalver(LydieSalvayre,1948)predstavlja
čitaocimavišestranupripovjestojednomprelomnom
istorijskomtrenutku,kakavjebioŠpanskigrađanski
rat. Jednustranupriče iznosipetnaestogodišnja
Monse,kojasenašlanaraskrsniciizmeđuporodice
i revolucije,dužnosti i ljubavi.Spatrijarhalnim
roditeljima i bratom idealistom zadojenim radikalnim 
ljevičarskimidejama,Monseživiuseludokojegdugo
dopirusamoodjecigrađanskogratairevolucionarne

borbe,borbekojuona,sasvojihpetnaestgodina,doživljavakaoputbjekstvaiz
porodičnihstega,putnesputanogodrastanja.

NadrugomkrajuŠpanije,neposredansvedokistihzbivanja,francuskipisac
ŽoržBernanos,pružapotpunosuprotan,osvešćeniužasnutpoglednabezumlje
bratoubilačkihsukoba.IdokonizsvegglasapozivaEvropudaotvorioči,u
malim sredinama, poput Monsinog sela, s borbom koja postaje sve konkretnija 
preplićuseličnepatnje,nesuglasiceiantagonizmisvojstveniljudimanasvim
meridijanima i u svim epohama... 

ČAJ NA 
ZAMALEKU

Boris Miljković
Geopoetika

Otkrivanje novog pisca 
u jednoj kulturi najčešće
se vezuje za njegovo rano 
pokazivanje talenta. No, 
rijedakjeslučajdanekomožda
i decenijama u sebi nosi taj 
talenat, a da ga nije ni sebi, a 
pogotovo ne drugima ponudio 
nauvid.Nasvusreću,takav
momenat se ipak dogodi: evo 
ga pred nama.

Bo r i s  M i l j k o v i ć  u
književnostulazi,,sastrane”
- zrelo i suvereno, a prije 
svegakaonjenoautentično
osvježenje.

Čaj na Zamaleku je najpre 
knjigapriča,aliimini-romani
putopisoKairuistovremeno.
Alibitnijeoddefinisanjaforme
ove knjige su lepota i vrcavost 
jezika, modernost stila, radost i 
setauvišeslojeva,egzotičnost
atmosfere.

Ovo je hrabra, drska i 
duboko emotivna proza.
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Vrijedan dio 
istorije Crne Gore

iStoRija 
CRnoGoRSke poŠtanSke maRke (ii)
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„Montenegrofila 2008”
 
Prije deset godina u Cetinju je organizovana Međunarodna filatelistička 

izložba Montenegrofila 2008, koja je okupila filateliste iz osam zemalja. 
Montenegrofila 2008 je prva filatelistička izložba koju je Crna Gora 
organizovala kao samostalna država, odnosno otkada je obnovila pravo 
da samostalno izdaje poštanske marke. Takođe, to je bila prva filatelistička 
izložba takmičarskog karaktera organizovana u Crnoj Gori. 

Organizatori izložbe, Pošta Crne Gore i Savez filatelista Crne Gore, saopštili 
su da je na Montenegrofili 2008 učestvovalo 68 izlagača iz Albanije, Bosne 
i Hercegovine, Italije, Hrvatske, Makedonije, Slovenije, Srbije i Crne Gore. 

Montenegrofilu 2008 su, prepoznavši značaj koji  ta manifestacija ima i 
za Crnu Goru i za filateliju podržali FEPA (Federacija evropskih filatelističkih 
asocijacija - Federation of European Philatelic Associations)  Agencija za 
telekomunikacije i poštansku djelatnost.

Crna Gora je 15. decembra 2005. godine obnovila pravo da samostalno 
izdaje poštanske marke. Izložba Montenegrofila 2008 dio je aktivnosti koje 
Pošta Crne Gore sprovodi u cilju popularizacije filatelije i poštanske marke 
kao kolekcionarske vrijednosti i simbola zemlje u kojoj nastaje. 

Fi l a t e l i j a  p o d r a z u m i j e v a 
sakupljanje,čuvanje,izlaganje
i  proučavanje poštanskih

maraka, a ima i vrlo značajan
trgovačkielemenat.Danasusvijetu
imanadesetinemilionafilatelista.
Sakupljanje maraka  je zabava, 
kojaimaprivredniikulturniznačaj.
Filatelijapružaprilikuzasticanje
mnogih informacijaogeografiji,
istoriji, privredi, kulturi zemalja. 
Zbogtogajeumnogimzemljama
filatelijadodatninastavnipredmet
u školama.

CrnaGoraimapoštanskemarkice
od kojih su neke vrijedne više 
desetina hiljada eura, saopšteno je 
krajem prošle godine na sastanku 
g r adona č e l n i k a  S l a vo l j ub a
Stijepovića sa predstavnicima
FilatelističkogdruštvaPodgorice.
Tadasufilatelistikazalidaseod
1916. godine poštanski materijal 
osipaizCrneGore,panajvišenašeg
nasljeđaizteoblastiimauAustriji,
Njemačkoj,SrbijiiItaliji.

MarkeCrneGore veoma su
zanimljivefilatelistima,pogotovo
pojedine serije. 

Malo je koja serija maraka 
sa ovih prostora izazvala toliko 
kontradiktornosti kao crnogorsko 
izdanje popularno nazvano Gaeta, 
pišeBorisJabučaninusvomradu
Izdanja crnogorskih maraka 1874 
– 1916. godine.

U istorijskim(filatelističkim)k r u g o v i m a  u v i j e k  j e 
postojala „struja” koja je 

smatrala da je izdanje Gaeta nastalo 
između1916.i1918.godine–tokom
Prvog svjetskog rata. Pretpostavljalo 
setakođedasepretisakSlobodna 
Crna Gora(naredovnimmarkama)
odnosionaoslobođenjeodAustro-
Ugarske invazije, nakon kapitulacije 
CrneGore, januara1916.godine.
Uz to, bilo je i mišljenja da je 
ovo „privatno” izdanje. U prilog 
ovojčinjenicimožebiti ibilješka
uKatalogu balkanskih zemalja
(izdavač:StanleyGibbon), ali i

drugim katalozima, koji uz opis 
maraka navode da je to bilo 
„ortodoksno izdanje crnogorske 
vlade u egzilu”, datirano iz 1916. 
godine,navodiJabučanin.

Kadajenastalotoizdanje?

Odgovor, kaže Jabučanin,
možemodobitizahvaljujući
istraživačkomradu–legatu

drPeraŠoća(1884−1966),koji je
bioministaruizbjegličkojvladiCrne
Gore,auSFRJugoslavijivisoki
poštanski činovnik i bibliograf.
Dragocjene podatke o nastanku 
i daljoj „sudbini” ovih maraka 
drŠoć je dobio od JozefaZefa

Ašikua,filateliste,bivšegpoštanskog
činovnikauSkadruiupravnikaškole
u Vitomirici. 

Na interesovanje dr Šoća za
pomenuto izdanje maraka, Ašiku 
odgovara: „1913. godine crnogorska 
država zavrijemekraljaNikole
poručilajeuParizjednunovuemisiju
maraka(slikakraljaNikole)”itou
štampariji Mongin litograph – Paris 
koja je bila jedna od uglednijih u to 
vrijeme. „Ali”, nastavlja dalje Ašiku, 
„ta emisija nije mogla da bude u 
cirkulaciji zbog toga što je Austrija 
iMađarskaokupiralaCrnuGoru”.

Ze f  Aš i ku  n avod i  d a  s u
protivnici prisajedinjenjaCrne
GoreSrbiji,„crnogorskinacionalisti,

revolucionari vernici zakona i 
istorije” jednom prilikom zaustavili 
poštanskupošiljkunaputuKotor
–Cetinje, koja je sadržala i dio
pomenutih maraka, da bi nakon 
toga na njima, u propagandne svrhe, 
preštampali ispis„SlobodnaCrna
Gora”.Kasnijesuteidrugemarke
ovog izdanja završile u inostranstvu 
gdje se i danas uglavnom nalaze. 
Zanimljivojeitodajevećakoličina
tabaka porto maraka od 25 para 
uništena,pasezatočestopojavljuju
serije kojima nedostaje upravo ova 
marka,pišeJabučaninupomenutom
radu.

UkorespodencijisadrŠoćem,
Ašiku navodi da je „potrebna 
serija ovih maraka bila sprovedena 
MeđunarodnombirouSvjetskog
poštanskog saveza” ali, i pored 
toga ovo izdanje nije „priznato” kao 
zvanično.Uzgred,ovoizdanjejepo
brojumarakajednoodnajvećih,kako
uCrnojGori takoiuokruženju, i
obuhvata 19 vrijednosti.

Postoji  još jedno izdanje 
maraka iz tog perioda, kako 
kaže Jabučanin,  koje je

dodatnonapravilokonfuzijupri
determinisanju izdanja Gaeta, a radi 
seoizdanjuCrvenikrst.

PočetkomPrvogsvjetskograta,
od 1914. godine, u Francuskoj 

j e  počeo  da  d j e lu j e  pok re t
otpora koji se, izmeđuostalog,
bavio i štampom poštanskih maraka 
u propagandne i patriotske svrhe. 
Jedan od vodećih producenata
bio je izvjesniDelandre (pravo
ime Gaston Fontanille) koji je
važioza„čovjekaodpovjerenja”.
Upravoonjebiozadužendanapravi
pomenuto izdanjemarakaCrveni
krst – sa likom crnogorske kraljice 
Milene. Odabir da motiv na markama 
bude lik kraljice nije bio nimalo 
slučajan.KraljicaMilenaje,zajedno
saprincezamaKsenijomiVjerom,
u Parizu u novembru 1916. godine, 

u č e s t v o v a l a  u
stvaranju Ustanove 
z a  p o m o ć
zarobljenicima – 
pandanCrvenom
krs tu ,  podsjeća
Jabučanin.

Ko m i t e t 
crnogorskih 
izbjeglica je 

te marke koristio i uz 
ostali propagandni 
m a t e r i j a l  s l a o 
konzulatima, a oni 
dal je  na adrese 
uticajnih ličnosti
–  s v e  u  c i l j u 
prikupljanja novca 
za rad i boravak u 
izgnanstvu. To je 
trajaloodpočetka
1 9 1 9 .  g o d i n e , 
kada  već i  b ro j

Crnogoracasaporodicamadolazi
uGaetu,dopočetka1922.godine.

Sa sigurnošćumože reći da
ovonijezvaničnoizdanjemaraka
većjeonourađenoupropagandne
svrhe tzv. Cinderella stamp, ali 
senikakonemožedovestiuvezusa
prethodnim izdanjem Gaeta , 
zaključujeJabučanin.

Nova  i s to r i j a  c rnogorske 
poštanske marke počinje 15.
decembra2005.godine,kadaCrna
Gora,nakonskoro jednogvijeka,
ponovo samostalno izdaje poštansku 
marku.

(Nastavlja se)
Priredio: V. KOPRIVICA
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DUBRAVKA-DUDA DULETIĆ  
Dubravka-Duda Duletić, rođena u Podgorici, predsjednica 
je NVO Koncept, organizacije koja pruža podršku likovnim 
umjetnicima. Ova diplomirana ekonomistkinja svoju ljubav 
prema umjetnosti, kojom se i sama bavi, usmjerila je na 
Galeriju Koncept Art Space. U Galeriji, koja se nalazi  
u Karađorđevoj 13, odnedavno se u umjetnosti može 
uživati i uz kafu

Koliko je hrabro otvoriti 
galeriju u društvu u kojem 
je umjetnost luksuz?

Ako govorimo sa aspekta 
ekonomskeodrživosti,ondaslobodno
mogu rećida jehrabro,pačak i
ludo. Ono što nas je vodilo je ljubav 
i iskrena potreba da se unaprijedi 
savremena likovna scena sa još 
jednim prostorom otvorenim za 
sve stvaraoce i iskrene ljubitelje 
umjetnosti.

Ko su posjetioci Koncepta, da li 
su mladi  zainteresovani?

P o s t o j i  p u b l i k a  k o j a  j e 
zainteresovana za likovnu scenu 
međukojimajenajvećibrojupravo
mladih ljudi koji imaju iskrenu 
i zdravu potrebu za vizuelnim 
umjetničkimsadržajimaiupravona
ovajnačinangažovanodjelujemou
smisluzadovoljenaistančanepotrebe
mladih.

Galerija je odnedavno postala i 
kafe. Koliko je to korisno galeriji i 
umjetnicima?

Idejajebiladakroznoviformat
kafe/galerijestvorimoneformalniji,
opuštenijiiekonomskiodrživprostor
komunikacije sa umjetničkim
djelimakojaćekrozrasterećenjeod
galerijskeprovizijepostatifinansijski
dostupnija publici, a samim tim i 
najošjedannačinpomoćimladim
likovnim stvaraocima. Ovu priliku 
ujedno koristim da pozovem sve one 
kojimajeumjetnostvažnadadođui
dasimboličnouzšoljicukafepodrže
umjetnike i Koncept Art space.

Po kojim kriterijumima birate 
umjetnike koji izlažu u Konceptu?

ProstorGalerije jenamijenjen
prijesvegamladimprofesionalnim
umjetnicima kojima je potrebna 
afirmacija,kakoonimklasičnog
i z r a z a ,  t a k o  i  o n i m a  k o j i 
eksperimentišu u novim medijima. 
Ukonačnomodabirunampomaže
likovni savjet galerije sastavljen 
odafirmisanihlikovnihumjetnika
ikritičara.

Za kratko vrijeme Koncept je 
postao galerija o kojoj se priča. Šta 
je recept Vašeg uspjeha? 

Moram da naglasim da je u ovoj 
pričiosimmene,odsamogosnivanja
i Danijela Brajović-Mihaljević, a 
ključnašeguspjehajeljubavprema
umjetnosti i predanost ideji.

Od osnivanja NVO Koncept, 
kojasebavipodrškomiafirmacijom
likovnih umjetnika u okviru koje 

jeosnovanaGalerija Koncept Art 
Space, kaoneophodnaplatforma
za realizaciju ciljeva organizacije, 
promovisano je 20 umjetnika a prvi 
rođendanćemodočekatisa24-im
umjetnikom, što je rezultat koji nas 
činijakozadvoljnim.

Miljana DAŠIĆ
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